
Massale roep om bétere gezondheid

Limburg is het wachten moe
Zetelkorting bij medische faculteitsraad nét voorkomen

.' Minimale belangstelling bij 
s studenten voor verkiezingen 
3 moe'

uurlij^'

deur! 

lan Z®' 
en ofl1 
ha, ie

Leuk! 
dan is 

je oo’ 
nerg® 
• in d® 

'alken- 
/an de 

friet-' 
fitnes-1 
Ie, ru-, 
3 AH1', 
aatsjej 
dvoortI 
iewet!| 
alken-!

nog®1

, is he' 

e to®'

'te opkomst bij verkiezingen is dit 
Jaar over de hele linie gedaald. 
Vooral de studenten hebben het 
teassaal laten afweten. Bij de medi- 
tehe faculteit scheelde het maar 22 
stemmen, of er was een studentenze
tel in de raad gekort.

^an de medische studenten maakte 
32,96% gebruik van zijn stemrecht. 
°*j de Universiteitsraad lag dat per
centage nog geen vier procent ho
tter. Van de 1625 studenten brach
ten er maar 535 een stem uit op een 
van de acht kandidaten. De dalende 
^langstelling ligt helemaal in de 
bjn van ontwikkeling die zich sinds 
de eerste verkiezingen aan de uni- 
Versiteit heeft voorgedaan: de be
langstelling verloopt omgekeerd 
evenredig aan de groei van de in
stelling. Zelfs bij de juridische fa
culteit waar voor de tweede keer 
verkiezingen voor een faculteits
rad werden gehouden, is die ont
wikkeling al bezig. Vorig jaar nam 
n°g meer dan 80% van de studen
ten aan de verkiezingen deel, dit 
laar nog maar 61%. In de overige 
Sdedingen viel eveneens een daling 
van de belangstelling te constate- 
ten, maar veel minder spectaculair
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Uitslagen verkiezingen 1984
bp 7 juni jl. hebben de stembureaus de uitsla- 
gen vastgesteld van de onlangs bij de RL ge
houden verkiezingen.
^cze uitslagen zijn als volgt:
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Studentleden universiteitsraad
• Anette Boenink 
Peter Hilderink 
Kerst Zwart

• Cor Delahaye
• Frans Wagemans 
Resi Sledsens

^et opkomstpercentage hier was 36,52%.
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**culteitsraad Faculteit der Geneeskunde
Geleding wetenschappelijk personeel

J- Prof. dr. J. de Haan Ba
2- prof. dr. J. Drukker

• Prof. dr. R.S. Rencman
4 Maria J. Drop

■ M. Romme
•A. Rijntjes --------

Het opkomstpercentage voor deze geleding 
70,23%.

Geleding niet wetenschappelijk personeel
1 Leo Baars Frontaal

Frans Smeets NWP Collectief
Herman Baars Een Lijn

v°or deze geleding was het opkomstpercenta- 
êe 52,86%.

Geleding studenten
• Adriano van der Loo -
Mare Berg N.S.E.M.
Karin Boomars N.S.E.M.

opkomstpercentage voor deze geleding 
J'as 32,96%.

opkomstpercentage voor de raad van de 
^culteit der Geneeskunde in zijn geheel was 

^44%. 

dan bij de studenten. De uitslagen 
geven overigens geen grote verras
singen te zien, al kunnen geringe 
verschuivingen hier en daar aan
zienlijke gevolgen krijgen voor de 
stemverhoudingen.
De NSEM, de enige vaste studen
tenpartij die deelnam aan de verkie
zingen, heeft het leeuwedeel van de 
zetels binnengehaald. In de U-raad 
scoorde de progressieve groepering 
vijf op zes. De zesde zetel was voor 
Resi Sledsens de stemmentrekster 
van de tweepersoons lijst Achter- 
berg-Sledsens.
Voor haar stond bij voorbaat al vast 
dat ze geen zetel zou innemen, 
maar dat haar stemmen ten goede 
zouden komen aan lijstgenoot Ed
win Achterberg. Maar of Achter
berg zijn zetel zal innemen, is aller
minst zeker. Als hij inderdaad de 
voorrang geeft aan zijn studie, zal 
de zetel tegen goede vallen aan de 
SNEM, zodat Patricia Faasse de 
zesde studentenzetel in de U-raad 
mag bezetten.
Ook in de faculteitsraden heeft de 
NSEM een stevige poot aan de 
grond behouden: in de medische fa
culteitsraad haalt zij twee van de 
drie zetels binnen, in de raad van de

Studentleden Algemene Faculteit
1. Esther Reinhard N.S.E.M.
2. Carmen van Herpen N.S.E.M.
3. Roel Otten N.S.E.M.
Hier was het opkomstpercentage 46,94%.

Faculteitsraad Faculteit der Rechtsgeleerdheid
A. Geleding wetenschappelijk personeel
1. J.P. Balkcma
2. G.R. de Groot
3. J.A.W. Lensing
4. MJ. Cohen
5. Th.C. van Boven
6. Gerard Mols
7. Wendelien Elzinga
8. Alma van Bcrs
Het opkomstpercentage voor deze geleding 
was 87,5%.
B. Geleding niet wetenschappelijk personeel
1. Marijkc van Hoof
Hier was het opkomstpercentage 90%.
C. Geleding studenten
1. René Thcelen
2. Peter J.C. Geilen
3. Erik Knippenberg N.S.E.M.
4. Jeroen Janssen -
Voor deze geleding was het opkomstpercenta
ge 61,11%.
Het opkomstpercentage voor de raad van de 
Faculteit der Rechtsgeleerdheid in zijn geheel 
was 64,67%.
De processenverbaal van de uitslagbepaling 
liggen t/m 25 juni 1984 ter inzage bij het secre
tariaat van de stembureaus (kamer 324, derde 
verdieping hoofdgebouw).
In deze periode kan tegen deze uitslag beroep 
worden ingesteid bij het College van Beroep 
Verkiezingen RL. Het daartoe benodigd for
mulier is verkrijgbaar bij de secretaris van de 
stembureaus (tst. 310). 

Algemene Faculteit evenens twee 
van de drie en in de juridische facul
teitsraad een van de vier.
Een kleine verschuiving heeft 
plaatsgevonden in de raad van de 
medische faculteit, waar de Basis
lijst één zetel is kwijtgeraakt aan de 
niet-lijstgebonden kandidaat Maria 
Drop. De Basislijst houdt drie WP- 
zetels over en de fractie Een Lijn 
doet haar naam eer aan door net als 
twee jaar geleden twee WP-zetels te 
veroveren, die net als in de voorbije 
periode bezet worden door Marius 
Romme en Tom Rijntjes. De strijd 
om de NWP-zetels is bij de medi
sche faculteit gelijk geëindigd: de 
drie strijdende partijen, Frontaal, 
Een Lijn en NWP-collectief hebben 
ieder één zetel veroverd. De ver
houdingen in de medische facul
teitsraad zijn dus veranderd ten op
zichte van twee jaar geleden, toen 
dekaan Greep pas in de tweede ron
de een meerderheid achter zich 
kreeg. Als hij zich volgend jaar (op 
1 september 1985 loopt zijn termijn 
af) opnieuw kandidaat zou stellen is 
hij de „automatisch2” steun van de 
raadsleden uit de onderzoeks- en 
klinische sector vrijwel zeker kwijt. 
JH

Ernstige kritiek van RAWB op overheid

Nederland verwaarloost 
wetenschappelijk onderzoek

De Raad van advies voor het Weten
schapsbeleid uit in zijn jaarverslag 
1984 ernstige kritiek op de inspan
ningen van de overheid voor het we- 
tenschaps- en technologiebeleid. 
Deze zijn veel te laag volgens de 
raad. In alle andere OESO-landen is 
de aandacht voor deze „prioriteit 
der prioriteiten” de afgelopen jaren 
sterk gegroeid. In Groot-Brittannië, 
dat het tot voor kort nog slechter 
deed dan Nederland, is onlangs be
sloten de uitgaven sterk te verhogen. 
In Nederland zijn de uitgaven al 
sinds 1980 achtergebleven bij het 
EG-gemiddelde. In dat jaar bedroeg 
het percentage dat in de EG en in 
Nederland werd uitgegeven aan dit 
onderzoek 0,94 van het bruto bin
nenlands produkt. Voor de EG was 
dat in ’82 opgelopen tot 1,09, voor 
Nederland was het afgenomen tot 
0,93. .

De RAWB betreurt deze ontwikke
ling sterk omdat aandacht voor in
noverend onderzoek belangrijk kan

De 
Humburger

Nieuws uit ons dorp

Prins Bernhard ziel Europese munt al rollen

Ekonomen 
openen 
oefenbank
Op zaterdag 18 augustus vindt de opening plaats van 
de oefenbank van de Economische faculteit van de 
RUL. De officiële opening zal worden verricht door

„Zo kan het niet 
langer, er . moet 
per se iets gebeu
ren. We hebben 
glashard moeten 
konstateren dat 
deze universiteit 
een bijdrage van 
nui-komma-nul le
vert aan het wel
zijn van de pro
vincie, ja zelfs niet 
ophoudt de Lim
burgers af te schil
deren als een volk
je van zuiplappen, 
frietvreters en 
vlaaiesmullers.
Als dit zo door
gaat, als de uni
versiteit met de 
armen over elkaar 
blijft zitten, acht 
ik het niet uitge
sloten dat er nog 
meer geweld zal 
volgen.”

lijke en Westelijke Mijn
streek. Zoals bekend 
hebben groepen Lim
burgse zieken hun woede

Voor de tweede keer dit jaar een Humburger, vol nieuws uit ons 
dorp. Opnieuw hebben we geen stortvloed van bijdragen binnenge
kregen. Toch was het genoeg om vier pagina’s te vullen. Amuseer je 
ermee of niet, wij gaan van vakantie.
Op 28 augustus verschijnt het eerste nummer van de volgende jaar
gang. Wij wensen iedereen een prettige vakantie. [)e redactie.

bijdragen aan het economisch her
stel. Hoewel een rechtstreekse rela
tie tussen de uitgaven voor onder
zoek en ontwikkeling en innovaties 
in het bedrijfsleven niet bestaat, 
„geeft het te denken dat alle ons 
omringende landen hun potentieel 
versterken met als voornaamste 
doel de ondernemingen een betere 
uitgangspositie te verschaffen”. De 
RAWB had al eerder geconstateerd 
dat, hoewel een hoog kennisniveau 
altijd als relatief voordeel van Ne
derland wordt genoemd, de positie 
van Nederland in de internationale 
handel van kennisintensieve goede
ren sinds 1973 sterk is verslechterd 
en „de technologische betalingsba
lans een negatief saldo vertoont”. 
Daarbij komt, dat het onderzoeks- 
potentieel in Nederland veroudert. 
Zowel de wetenschapper als zijn of 
haar apparatuur wordt steeds 
ouder. „Een krachtige inspanning 
om hier een halt aan toe te roepen is 
dringend gewenst”, zo concludeert 
de RAWB, die vindt dat de politiek 

vlammen opgegaan. 
Daarbij vielen in totaal 
acht gewonden vijf de- 

ge gezondheidsvoorlich- 
ter uit het raam van de 
eerste verdieping zijn ge
gooid. twee kraamver-

dcnbcgeleide

strottehoofd werd gebe-

steeds kritiek, aldus art
sen van het Eindhoven»- 
ziekenhuis, waar de man 
uit veiligheidsoverwe
gingen is opgenomen.

beslissing van minister 
Deetmans om Limburg 
geen hartchirurgie te ge
ven. Volgens de minister 
eet de Limburger te vet 
en drinkt hij teveel bier.

lijntje gehouden, krijgt

Brand gaan halen. En als
laat ons letterlijk verrek
ken onder de rapporten '.

Rommelmarkt
nensehe patiënten met 
..De Harde Sjanker

meer aandacht moet schenken aan 
onderzoeksvraagstukken, omdat de 
„kwaliteit van het leven, de werkge
legenheid en onze onafhankelijk
heid op lange termijn afhangen van 
het vermogen de gevolgen van de 
ingrijpende veranderingen in de 
maatschappij op te vangen.
In haar jaaradvies komt de RAWB 
verder tot de conclusie dat de be
leidsnota Beiaard er toe leidt dat, 
afgezien van de onderzoeksoplei
dingen en de in feite voortgezette 
eerste fase voor geneeskunde stu
denten (door 100% doorstroming 
naar de tweede fase) eigenlijk de 
tweede fa,se wordt afgeschaft. Per 
saldo heeft zich volgens de Raad 
door de tweefasenstructuur er al
leen maar een verkorting van stu
dieduur van vijf naar vier jaar. De 
tweede fase moet, nu er toch niets 
van terecht komt, voor de duidelijk
heid dan ook maar in de wet worden 
geschrapt.

De RAWB vindt voorts dat de am
bitie van minister Deetman om voor 
het wetenschapsbeleid te beschik
ken over „één kader van prioritei
ten en posterioriteiten” te hoog ge
grepen is.

Bert Bakker/UP
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Brieven

Parttime huisartsopleiding 
in Maastricht
(Ingezonden bijdrage)
Een aantal studenten en basisartsen 
zijn in de afgelopen maanden bezig 
geweest het belang van een partti
me h.a.o. in Maastricht te onder
zoeken. Momenteel is de huisart
senopleiding een full-time oplei
ding, die precies 12 maanden duurt. 
De stage in de huisartsenpraktijk, 
die 9 maanden van de opleiding uit
maakt, gaat uit van 4 hele praktijk- 
dagen en 1 terugkomdag per week; 
daarbij komen dan de avond-, 
nacht-, en weekdiensten.
Het voorstel van de parttime h.a.o. 
gaat uit van een half-time opleiding 
die dan ook 24 maanden in beslag 
zal nemen. De huisarts in opleiding 
bevindt zich dan 4 dagdelen per 
week in de praktijk en 1 dagdeel 
wordt besteed aan de terugkombij- 
eenkomst. Daarbij komen dan nog 
de wachtdiensten, die echter slechts 
de helft van het aantal dat binnen de 
full-time opleiding gebruikelijk is, 
zal bedragen.
Het is waarschijnlijk bekend, dat 
een parttime h.a.o. in Utrecht een
malig als project heeft plaatsgevon
den. De evaluatie van het project 
aldaar toonde aan dat het organisa
torisch te verwezenlijken blijkt, dat 
er een zeer diverse groep basisart
sen vanuit verschillende motivaties 
aan deelgenomen heeft, en dat de 
huisartsen kwalitatief zeker niet on
derdeden voor huisartsen die in één 
jaar opgeleid waren.
De eventuele uitvoering van een 
parttime h.a.o. in Maastricht heeft 
uiteraard een aantal consequenties. 
Een daarvan is dat de beroepsoplei
ding voor huisartsen zich geplaatst 
ziet voor een nieuwe organisatie, 
zowel met betrekking tot het pro
gramma als met betrekking tot het 
werven van een extra groep huisart
senopleiders. Wij menen echter dat 
deze werkzaamheden voor alle be
trokkenen een aantal grote voorde
len bieden.
Langs deze weg willen we deze 
voordelen kenbaar maken.
We hebben ze ingedeeld per be
trokken groep.

De beroepsopleiding:
- Er kan een nieuwe bron van op

leiders aangeboord worden: huis
artsen met kleinere praktijken. 

huisartsen die in groepspraktij- 
ken werken waar een beperkte 
ruimte aanwezig is voor een huis
arts in opleiding, waar echter 
iemand voor halve dagen wel ge
plaatst zou kunnen worden, huis
artsen die in principe niet iemand 
willen plaatsen die hele dagen 
aanwezig is, in verband met een 
te grote inbreuk op de praktijk of 
door bezigheden van de huisarts 
elders.

- Bij de uitbreiding van de Maas
trichtse beroepsopleiding wordt 
er een nieuwe mogelijkheid gebo
den om huisartsen op te leiden, 
een mogelijkheid die bovendien 
getuigt van inzicht in veranderde 
maatschappelijke opvattingen 
over deeltijd-arbeid en werkver
deling. Een deeltijdopleiding 
voor huisartsen maakt plaats voor 
een veranderd aspect in het pro
fiel van de huisarts, nl. dat er 
naast het werken in de praktijk en 
de dienstverlening aan de patiënt 
mogelijkheden zijn voor andere 
bezigheden naar persoonlijke in
teresse van de huisarts.
Bovendien kan een deeltijdoplei
ding voor de specialisatie huisarts 
als een voorbeeld dienen voor 
mogelijkheden tot deeltijdoplei
dingen en deeltijdarbeid bij spe
cialisaties binnen de klinische set
ting.

- Er is mogelijkheid voor intensie
vere en langdurigere begeleiding 
bij de ontplooiing van de arts-as- 
sistent tot huisarts, ook doordat 
de opleiding een mogelijkheid 
aan de arts-assistent biedt om 
meer aan studie te besteden en 
meer aan persoonlijke groei toe 
te komen.

De huisarts-in-opleiding (de arts-as- 
sistent)
- De opleiding wordt meer toegan

kelijk voor diverse groepen uit de 
artsenpopulatie dan voorheen. 
Te denken valt aan ouders van 
kinderen, mensen die de h.a.o. 
door een deeltijdbaan elders wil
len financieren, voor gedeeltelijk 
arbeidsongeschikte basisartsen, 
voor basisartsen die in andere 
functies ook actief willen blijven, 
hetzij binnen, hetzij buiten de 
medische professie.

- Voor de arts-assistenten bestaat 
er meer tijd voor zelfstudie en be
zinning en ontspanning, waar
door er mogelijk minder ver
moeidheid optreedt en er tijdens 
het actieve praktijkwerk meer 
energie voor het werk is en er 
voor de terugkomdagen betere 
theoretische voorbereidingsmo- 
gelijkheden zijn.

- Zoals in het promotieonderzoek 
van C. Hermann onder vrouwe
lijke artsen aangetoond is, is er 
een grote discrepantie tussen de 
wens om huisarts te worden en de 
uitvoerbaarheid daarvan. Een 
parttime h.a.o. zou de uitvoer
baarheid van die wens, voor deze' 
groep basisartsen zeker vergro
ten."

- In diverse onderzoeken is geble
ken dat het ziekteverzuim bij 
mensen met een deeltijdbaan la
ger ligt.

- De nadelen voor de arts-assisten
ten zijn:
Een langere opleidingsduur, met 
daaraan gekoppeld hogere lenin
gen.

De huisartsopleider
- Voor de huisartsopleider bestaan 

er de voordelen zoals genoemd 
bij de voordelen voor de beroeps
opleiding. Er komen meer prak
tijken in aanmerking om mee te 
doen aan de opleiding voor huis
arts, en er bestaat een keuzemo
gelijkheid tussen een part-time of 
een full-time arts-assistent.
Het kan mogelijk een nadeel zijn 
voor de opleider om een arts-as
sistent gedurende 18 maanden in 
zijn praktijk te plaatsen. De mo
gelijkheid van twee opleiders ge
durende die periode kan overwo
gen worden.

De patiënt
- Voor de patiënt bestaat het vol

gende voordeel: Indien het door 
de parttime opleiding mogelijk 
wordt, dat er meer vrouwen op
geleid worden tot huisarts, dan 
zal er in de toekomst een grotere 
keuzemogelijkheid voor patiën
ten bestaan om te kiezen tussen 
een mannelijke en een vrouwelij
ke huisarts.

Zoals wij reeds eerder noemden 
vergt een dergelijke nieuwe vorm 
van opleiding een nieuwe organisa
tiestructuur. In onze initiatiefgroep 
zijn echter mensen bereid om daar 
medewerking aan te verlenen.
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De initiatiefgroep bestaat uit een 
aantal mensen die zelf veel belang
stelling hebben om de part-time 
h.a.o. te gaan volgen als deze in 
Maastricht gevestigd zou kunnen 
worden.
Daarnaast zijn ons tijdens een korte 
inventarisatie in het najaar van 1983 
veel namen bekend van sympathi
santen, medewerkers studenten en 
huisartsen.

Wij hopen met deze brief binnen de 
beroepsopleiding een discussie op 
gang te brengen over de wenselijk
heid en de mogelijkheid van een 
part-time h.a.o.
Verder hopen we reacties te ont
vangen van mensen die het initiatief 
ondersteunen en mensen die graag 
zelf een dergelijke opleiding zouden 
willen volgen.

Getekend namens de 
initiatiefgroep:
R. Moonen
L. Adriaansens
R. van Gemert

Reacties:
Schriftelijk naar R. Moonen
Oudenweg 328
3778 Kanne, België

Telefonisch naar L. Adriaansens 
09-3212453832

^Proefschrift C. Hermann: Onderzoek 
naar vrouwelijke artsen in Nederland 
jan. 1984
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Komende vijf jaar 1,7 miljard gulden gereserveerd

Groen licht voor
informaticastimulering
Nederland zal ervoor moeten 
zorgen dat het in maatschappe
lijk en economisch opzicht een 
sterke positie verwerft op het 
terrein van de informatica en de 
informatietechnologie. Daarvoor 
zal in de komende jaren een be
drag van 1,7 miljard gulden 
worden uitgetrokken en zal 
vooral samenwerking tussen ge
bieden als onderwijs, onderzoek, 
marktsector en publieke sector 
gestimuleerd moeten gaan wor
den. In het onderwijs zullen leer
lingen vertrouwd moeten wor
den gemaakt met de informatie
technologie om hen gedegen voor 
te bereiden op de toekomstige 
beroepsuitoefening. Daarnaast 
zal voor de toepassing van de in
formatietechnologie meer funda
menteel en toegepast onderzoek 
nodig zijn. De definitieve infor- 
matiecastimuleringsnota bevat 
enkel wijzigingen en aanvullin
gen op het gebied van het vol
wassenenonderwijs en het pro
jectmanagement voor het hoger 
beroepsonderwijs. Voorts wor
den enkele beleidswijzigingen 
aangekondigd voor de materiële 
voorzieningen van het onderzoek 
aan universiteiten en hogescho
len.

Met feeri van'8 juni jl. daterende 
brief aan de Tweede Kamer, heb
ben de ministers Deetman (Onder
wijs en Wetenschappen), Van Aar- 
denne (Economische Zaken) en 
Braks (Landbouw en Visserij) defi
nitief het informaticastimulerings- 
plan vastgesteld dat beoogt ervoor 
te zorgen dat Nederland in maat
schappelijk en economisch opzicht 
een sterke positie verwerft op het 
terrein van de informatica en infor
matietechnologie. Het kabinet 
hoopt, na behandeling door de Ka
mer, spoedig met de uitvoering van 
dit plan te kunnen beginnen. Wat 
de hoofdlijnen betreft is het Infor- 
maticastimuleringsplan, zoals dat in 
januari van dit jaar is gepresen
teerd, niet fundamenteel gewijzigd.

Nieuw zijn in vergelijking met de in 
januari uitgebrachte discussienota 
de veel grotere betrokkenheid van 
het Ministerie van Landbouw bij dit 
plan (225,6 miljoen) en eveneens 
het besluit van de bewindslieden het 
Nationaal Inhaalprogramma Infor
maticaopleidingen financieel te 
steunen en wel met 35 miljoen gul
den voor een periode van vijf jaar. 
Dit inhaalprogramma betreft niet- 
regulier onderwijs en is bedoeld om 
mensen in hun werk bij te scholen 
op het gebied van de informatica en 
informatietechnologie. Een ambte
lijke stuurgroep zal de essentieel 
geachte samenhang in alle plannen 
bij voortduring gaan bewaken.

Financiële verantwoording
Met de informaticastimulering is 
volgens de gegevens van de brief 
voor de periode 1984-1988 een to
taalbedrag aan overheidsgeld ge
moeid vair rond 1,7 miljard gulden, 
in tegenstelling tot de 1,3 miljard 
gulden vermeld in de discussienota. 
Economische zaken krijgt het leeu- 
wedeel met 1154,5 miljoen gulden, 
gevolgd door onderwijs en weten
schappen (270 miljoen), landbouw 
(225,6 miljoen) en Sociale Zaken 
(14 miljoen). Landbouw had aan
vankelijk maar 42 miljoen gulden 
toebedeeld gekregen, maar de 
steeds intensievere toepassing van 
de informatica in de agrarische sec
tor is voor het kabinet aanleiding 
geweest ook voor deze sector een 
informaticastimuleringsbeleid te 
ontwikkelen. Minister Braks van 
Landbouw en Visserij is van plan 
een Landelijk Coördinatie Centrum 
Agrarisch Onderwijs (LCCAO) op 
te richten, dat de coördinatie van 
informaticaprojecten en -activitei- 

'ten in het landbouwonderwijs voor 
zijn rekening moet nemen.

Reacties verwerkt
De betrokken drie ministers hebben 
in de afgelopen maanden vele in de 
brief aan de Kamer waardevol ge
noemde reacties ontvangen op het 
ontwerp-stimuleringsplan. Een aan
tal van die reacties heeft geleid tot 
enkele wijzigingen van en aanvul
lingen op de nota.

Een cameraploeg van de Westduitse televisie heeft op vier dagen in de locatie Rand- 
wijck opnamen gemaakt van de vaardigheidstraining en van de onderwijsopzet aan de 
medische faculteit van de RL. Deze opnamen zullen ter vergelijking worden ingepast 
in een programma dat op donderdag, 21 juni om 21.45 uur op WDR 3 wordt gewijd 
aan de medische faculteit van Munster.

Om de introductie van informatica 
en informatietechnologie in het on
derwijs voor de jeugd zoveel moge
lijk op de voet te kunnen volgen, 
heeft het kabinet besloten in het 
volwassenenonderwijs voor een pe
riode van vijf jaar 5 miljoen gulden 
beschikbaar te stellen. Een tweede 
aanpassing in de onderwijssector 
betreft het projectmanagement 
voor het hoger beroepsonderwijs 
(HBO). De regering heeft besloten 
het Informaticaplatvorm binnen de 
HBO-Raad en de Stichting Compu- 
terbeheer HBO samen aan te wij
zen voor een projectmanagemen- 
trol in het HBO. Zij moeten een ac
tieplan opstellen waarin aandacht 
wordt geschonken aan inhoudelijke 
onderwijsontwikkelingen, appara
tuur als programmatuur.
In de onderzoeksector wordt door 
het kabinet de oprichting van een 
Stimuleringsprojectteam Informati
ca (SPIN) voorgesteld, dat onder
zoekprogramma’s moet opstellen 
(in overleg met een groep onder
zoekers of een instituut, de samen
hang tussen de verschillende activi
teiten moet bevorderen en stimule
rend moet optreden. Zo zal de 
SPIN samenwerkingsverbanden 
moeten steunen en verkennende 
studies verrichten. Hetgeen door 
het SPIN-team aan de stuurgroep 
voor het Informaticastimulerings- 
plan zal moeten worden gerappor
teerd. Dit jaar nog zal in de agrari
sche sector een onderzoeksplan 
voor de agro-informatica worden 
opgesteld door samenwerking van 
SPIN en betrokken organisaties.

Communicatienetwerk
Voorts worden enkele beleidswijzi
gingen voor de materiële voorzie
ningen van het onderzoek aan uni
versiteiten en hogescholen. Er zal 
een landelijk communicatienet wor
den ontwikkeld dat zoveel mogelijk 
aansluit op buitenuniversitaire on
derzoekinstellingen. Lokale com
puternetwerken binnen de instellin
gen (op faculteits-, afdelings- of 
vakgroepniveau) zullen worden ge
stimuleerd. Een groter deel van de 
kosten zal bij de gebruikers worden 
gelegd. De wetenschappelijke in
stellingen moeten daarnaast bij hun 
materiaalvooriening proberen an
dere (niet-universitaire) onderzoek
instellingen te betrekken, evenals 
de PTT en wellicht ook het bedrijfs
leven. Minister Deetman van On
derwijs en Wetenschappen heeft de 
universiteiten en hogescholen ge
vraagd vóór 1 januari 1985 op dit 
punt een gezamenlijk plan op te 
stellen.
Walter van Bree
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Onderwijs en arbeids
markt
De grens tussen onderwijs en arbeid, die nooit haarscherp is geweest, 
is verder aan het vervagen. Ooit lagen de verhoudingen duidelijk: op 
school leerde je; in het bedrijf werd gewerkt. Maar reeds in de mid
deleeuwen ging men inzien, dat veel werk alleen in een praktijkomge- 

1 ving kan worden geleerd. In de gilden was het leerlingstelsel niet 
slechts een praktisch opleidingsstelsel, maar tevens een stelsel, dat er- 

H voor zorgde, dat de verschillende beroepen niet door de toeloop van 
geïnteresseerde' buitenstaanders hun inkomen zagen verminderen. 
Kwaliteitsbewaking, opleiding van jonge arbeidskrachten, beperking 

■I van de toetreding en (dus) bescherming van het inkomen, lagen zo
doende in één hand. Voorwaarde voor zo’n systeem is uiteraard een 
duidelijk vastliggende identiteit van het beroep, een technologie die 
niet te sterk verandert en de aanwezigheid van sancties tegen vestiging 
van nieuwkomers buiten het bestaande gilde om.

Het is interessant om vast te stellen, dat hoezeer de wereld ook veran
derd is sinds de middeleeuwen, in de relatie tussen onderwijs en ar- 

■ I beidsmarkt de genoemde elementen een rol blijven spelen. Echter in 
N een geheel nieuwe contekst. Slechts weinig economische sectoren za- 

■ gen kans de beroepsidentiteit te handhaven of te versterken. Het be
heersen van de intrede tot beroepen via de opleiding is daarom maar 
in weinig gevallen goed mogelijk. Wellicht kan men zeggen, dat alleen 
in de medische wereld een dergelijke aanpak nog denkbaar is, omdat 

I ■' daar de beroepsidentiteit en de exclusiviteit van de entree tot het be
roep nog is verzekerd. Daar kan men wellicht zelfs spreken van een 
versterking van de identiteit van de beroepsgroep. Hoewel bijvoor
beeld in het bouwbedrijf de klassieke beroepen hun identiteit bewaar
den (metselaar, timmerman) bleek het daar moeilijk de toetreding an
ders dan globaal te beïnvloeden. Pas nu, tijdens de massa-werkloos- 
heid, blijkt men in staat om de niet of slecht-opgeleiden („beunhazen”) 
uit het beroep te elimineren.
Voor de meeste functies (een functie is veel minder dan een beroep een 
geheel van activiteiten met een maatschappelijke identiteit), geldt dat 
er slechts een losse band is tussen opleiding en arbeidsmarkt. Dit kan 
ertoe leiden, dat onderwijs en arbeidsmarkt van elkaar vervreemden. 
Onderwijs kan een in zelfzelf gesloten circuit worden, waarbij de ene 
vorm van onderwijs aansluit op de andere en uiteindelijk de aanslui
ting op de arbeidsmarkt zwak blijft. Pleidooien als die van de Com
missie Wagner voor een „duale” opleiding gaan er vanuit, dat het 
schoolsysteem nu eenmaal maar in beperkte mate in staat is mensen 
voor beroepen of functies op te leiden. De eerste jaren in de praktijk 
blijken van doorslaggevende betekenis te zijn voor de carrière die 
menseïi doormaken. Daaruit trekt de Commissie Wagner de konklu- 
sie, dat de laatste fase van iedere opleiding op een werkplek behoort 
plaats te vinden en dat de eerste fase van „werk” opleiding is.

Daarmede wordt het bedrijf (of de instelling, het departement, in het 
algemeen de werkorganisatie) tevens opleidingsinstituut. Op zich is 
dat niets bijzonders. In iedere organisatie, waar mensen samenwer
ken leren mensen van elkaar. In een tijd waarin de omgeving der be
drijven en de techniek, waarmede de bedrijven werken, voortdurend 
veranderen gaat de bewuste opleiding van mensen een steeds belang- 
rijker rol spelen in de onderneming. De onderneming krijgt karakter
trekken van scholen en hier en daar van universiteiten.

Kan men stellen, dat ook het omgekeerde zou moeten gelden? In de 
echte beroepsopleidingen zie je inderdaad, dat arbeidsomstandighe
den veelvuldig worden nagebootst en dat via stages mensen in de be
drijven worden gebracht. In de wat minder beroepsgerichte opleidin
gen ligt dit wat anders. Toch is het van belang ook hier er zorg voor te 
dragen, dat de entree in de wereld van het werk wordt voorbereid. In 

H| „probleemgestuurd” onderwijs leert men niet slechts theoretiseren 
maar ook uiterst praktisch problemen oplossen door discussies van 
deskundigen, die er aan wennen zich niet al te zeer te beperken tot één 
vakterrein. In alle vormen van onderwijs spelen sociale vaardigheden, 
mondelinge en schrifteiijke uitdrukkingsvaardigheden een groeiende 
rol. Toch las ik in het Sociaal Jaarverslag van de ABN over 1983, dat 
er nog een kloof is tussen universiteit en bedrijfsleven. Zaken die het 
bedrijfsleven belangrijk vindt komen in het hoger onderwijs onvol
doende aan de orde. Ik citeer „Los van intellectuele kwaliteiten kijken 
wij eerst en vooral naar sociale vaardigheden, zakelijk inzicht, onder
nemingszin, gezond verstand, enz. Wat dit betreft constateren wij nog 
steeds een behoorlijke kloof tussen wat de universiteiten de studenten 
leert en wat wij in het bedrijfsleven zoeken”.
Filosoferend over de toekomst, zegt drs. E.J.F. Bosman, Hoofd Con
cern Kader-werving en Begeleiding ABN: „Misschien verdient het wel 
aanbeveling om te gaan denken in de richting van leer-arbeidsover- 
eenkomsten, ook voor universitair afgestudeerden”.

De kloof moet dus van twee kanten worden aangepakt. Noch de uni
versiteit, noch de onderneming kan er onder uit in eigen huis een op
lossing te zoeken. Daarbij zullen zij elkaar steeds vaker tegenkomen.

I Prof.dr. W. Albe da
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Kort Nieuws

Zuidafrikaan 
ongewenst
Het bestuur van de juridische faculteit 
van de Vrije Universiteit wil een gaston- 
derzoekerschap verlenen aan de Zuid- 
afrikaanse wetenschapper dr. J.D. Van 
der Vijver, aldus een recente bekendma
king door de QBD-fractie uit de Amster
damse faculteitsraad. Hiermee is doelbe
wust de vertrouwelijkheid geschonden 
die het bestuur van de faculteitsraad 
rond deze aanstelling in acht had willen 
nemen. Om een drietal redenen achtte de 
QBD-fractie het juist deze kwestie in de 
openbaarheid te brengen: het politieke 
gewicht en de gevoeligheid van deze 
zaak, het stof dat deze zaak op zal doen 
waaien, alsmede het onbegrip welke be
langen er zouden worden geschaad met 
een openbare behandeling van deze. In 
1978 is een benoemingsvoorste! van de
zelfde persoon afgekeurd, omdat Van 
der Vijver werkzaam was op een pro- 
apartheidspolitiek ondersteunende uni
versiteit. Wanneer over de zaak Van der 
Vijver in de Amsterdamse faculteitsraad 
zal worden beslist is onduidelijk. Duide
lijk is echter wel dat met deze openbaar
making ongetwijfeld een diepgaander 
discussie zal worden aangezwengeld dan 
oorspronkelijk de bedoeling is geweest 
van het faculteitsbestuur.

(Ad Valvas)

Voortzetting 
eenjarige onder
zoekersopleiding
Naar aanleiding van een vraag van facui- 
teitsbestuurlid A. Meijer hoe de nu in te 
richten éénjarige onderzoekersopleiding 
zich verhoudt tot de in de Beiaard-nota 
aangegeven toekomstige vierjarige oplei
ding met assistenten in opleiding (aio’s), 
heeft het faculteitsbestuur (FB) van de 
Algemene Faculteit ingestemd met een 
voorstel van prof. dr. H. Philipsen om de 
voorbereidingen voor de inrichting van 
de éénjarige onderzoekersopleiding voor 
dit jaar te continueren, maar tevens bij 
minister Deetman van onderwijs en we
tenschappen een aanvraag in te dienen 
voor het aanstellen van aio's met ingang 
van 1985. Het FB zal verder nagaan of 
het mogelijk is volgend jaar naast de te 

verwachten 10% afgestudeerden van de 
eerste fase, ook 10% van de tweede fase 
aan te stellen als aio’s. Vooraleerst zal 
echter overleg worden gepleegd met de 
dienst POB. De Onderwijscommissie 
Onderzoekersopleiding is van mening 
dat studenten die worden toegelaten tot 
de onderzoekersopleiding niet automa
tisch een aanstelling zullen krijgen als 
wetenschappelijk assistent op een onder
zoeksproject.

VN schiet tekort
„Wanneer regeringen de fundamentele 
rechten van volkeren, alsmede de funda
mentele rechten van de mens, met voeten 
treden of een beleid voeren dat gebaseerd 
is op stelselmatige raciale of etnische dis
criminatie, dan is de legitimiteit van die 
regeringen ernstig in het geding”, aldus 
prof. mr. Theo Van Boven, verbonden 
aan de juridische faculteit als hoogleraar 
Internationaal Publiekrecht, op de door 
hem gehouden tweede Camaralezing die 
recent in Amsterdam plaatshad. Volgens 
Van Boven doet de Verenigde Naties 
haar eigen morele gezag geweld aan, 
door de legitimering van zeer euvele, zo 
niet misdadige regimes en schiet zij inza
ke mensenrechten duidelijk tekort. „Dit 
betekent echter nog niet dat het VN-insti- 
tuut maar moet worden afgeschreven als 
forum en instrument ter bevordering van 
internationaal recht en van de rechten 
van de mens”, want er zijn volgens Van 
Boven wel degelijk openingen te maken 
naar mensen en volkeren toe om hen te 
hulp te komen en humanitaire bijstand te 
bieden. „Het opgeven van de VN zou bo
vendien meer een blijk van politieke en 
morele arrogantie zijn, dan dat daarmee 
steun zou worden gegeven aan hen wier 
rechten systematisch worden geschon
den”, aldus Van Boven. Van Boven ac
centueerde voorts het belang van het zgn. 
„derde systeem”, dat hij omschreef met 
de organisaties die zich voor gerechtig
heid en bevrijding inzetten en die niet al
leen voor, maar ook temidden van men
sen werken. Hij noemde in dit verband 
o.a. Amnesty International en Pax Chris
ti. „De met name in de laatste tijd plaats
vindende sterke ontwikkeling van, zowel 
nationale als internationale, organisaties 
voor gerechtigheid en bevrijding vormt 
een hoopgevend signaal”, aldus Van Bo
ven.

Patiënt-vriendelijke 
huisarts vaak 
progressiever
Het blijkt dat huisartsen die positief 
staan tegenover het schenken van aan
dacht aan de persoon van de patiënt, ge
middeld een wat „progressiever” stand
punt innemen ten opzichte van politieke 
zaken die raakvlakken hebben met de ge
zondheidszorg. Dit zegt dr. G. Van Sta
veren, van het Huisartseninstituut van de 
Vrije Universiteit, die op 8 juni jl. pro
moveerde tot doctor in de sociale weten
schappen op het proefschrift „Taakop
vatting en Werkwijze bij huisartsen”. 
Voorts blijken deze huisartsen in de 
spreekuurcontakten niet alleen wat.meer 
aandacht aan de persoon van de patiënt 
te besteden maar ook meer medische 
aandacht te schenken aan de problemen 
van de patiënt. Ten opzichte van huisart
sen die een weinig positieve houding heb
ben ten opzichte van het aandacht schen
ken aan de persoon van de patiënt blijken 
deze huisartsen minder Financiële druk te 
ervaren. De gegevens en conclusies ko
men voort uit een drietal onderzoeken 
onder drie verschillende groepen huis
artsen. Het onderzoek was gericht op de 
beantwoording van de vragen welke ta
ken de huisartsen aan zich zelf gesteld 
zien bij de uitoefening van hun beroep, 
hoe zij op die taken reageren en met wel
ke factoren hun reactie samenhangt.

(Persbericht VU)

Limburgse huis
artsen jarenlang 
nageschoold
Nascholing moet niet worden gevolgd op 
grond van de aantrekkelijkheid van het 
onderwerp alleen, maar op grond van de 
vraag waar de lacunes zijn. Om die reden 
zal het duidelijk moeten zijn op welke ge
bieden men minder goed is, zodat op die 
gebieden dan nascholing zal moeten wor
den aangeboden. Dit stelt de onder voor
zitterschap van prof. dr. C.A. de Geus 
(Huisartsgeneeskunde) staande doel- 
groepcommissie PAO-huisartsen in Lim
burg. Op haar aansporing is een meerja
rig Nascholingscurriculumplan voor 
huisartsen in Limburg opgesteld. Uit
gangspunten zijn hierbij geweest: syste

matisering van het aanbod, intensivering 
van de nascholing met optimale evalua
tiemogelijkheden en gevarieerde onder
wijsvormen waarbij gebruik zal kunnen 
worden gemaakt van onderwijsvoorzie
ningen binnen de Faculteit der Genees
kunde. In een eerste aanzet is men tot een 
inleiding in twintig probleem- c.q. aan
dachtsgebieden gekomen, waaarmee het 
vakgebied huisartsgeneeskunde groten
deels kan worden bestreken. Middels 
probleemgeoriënteerde benadering zul
len in de loop van de komende jaren per 
jaar rond vier probleemgebieden aan de 
orde komen. De doelgroepcommissie is 
er voorts van overtuigd dat huisartsen de 
mogelijkheid zouden moeten krijgen tot 
het lopen van „opfrissingsstages” in de 
ziekenhuizen.

Universitair 
elite-systeem
„Sommige wetenschappers zijn nu een
maal beter dan anderen. We moeten af
rekenen met het idee van de gelijkheid. 
We halen het toch ook niet in ons hoofd 
om te zeggen dat alle voetballers het net 
zo goed doen als Johan Cruyff!”, aldus 
prof. dr. Derek Phillips, verbonden aan 
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de capaciteitsgroep («rondslagen en Me
thoden van het Sociologisch Instituut van 
de Universiteit van Amsterdam. Bij de in 
1984 als Nederlands topsocioloog (niet 
191 citaties in anderhaltjaar tijds) aange
wezen Phillips moet het onrealistische ge
lijkheidsideaal het behoorlijk ontgelden. 
Volgens Phillips heb je onder weten
schappers en studenten meerdere en 
mindere góden en dus heb je een gediffe
rentieerd universitair systeem nodig- 
„zodat ook het wetenschappelijk neusje 
van de zalm zijn talenten kan ontplooi
en”. De hoogleraar timmert samen met 
enkele getalenteerde vakbroeders hard 
aan de weg om een on-Nederlands idee, 
de totstandkoming van een heuse elite- 
universiteit in Haagse kringen ingang te 
doen vinden, want zoals hij enkele jaren 
terug al betoogde, ligt de kwaliteit van 
onze universiteiten beduidend lager dan 
die in de Verenigde Staten. Phillips heeft 
al vaker de gezapigheid en apathie die de 
Nederlandse community of science be
heerst gehekeld: „Ik kan het absoluut 
niet hebben als mensen niets uitvreten, 
want wie betaalt hun dikke salarissen? 
De arme sloebers toch zeker. Op dat punt 
ben ik zeer moralistisch”.

(Folia Civitatis)

Na vijven
Hondegek
Janneke Leunissen-Rooseboom 
is bij de lezers van dit blad het 
meest bekend als 
wetenschapsvoorlichtster, 
werkzaam bij de dienst 
Voorlichting. Daarnaast had ze 
nogal wat bezigheden op het 
politieke vlak (tot voor kort was 
ze raadslid voor de PvdA in 
Maastricht). Wie haar opzoekt 
in haar huis aan de voet van het 
Savelsbos in Gronsveld, hoeft 
niet te vragen waar ze 
tegenwoordig de rest van haar 
tijd mee doorbrengt. De honden 
Quassia (een curly coated 
retriever), Nomke (een 
schipperke) en het duo Kari en 
Anne (kortharige chow-chows) 
maken je duidelijk dat hier niet 
alleen de baas de baas is. 
Alle vier zijn het rashonden, 
geregelde bezoekers van 
tentoonstellingen. De retriever 
is nog wat jong voor een 
prijzenkast, het schipperke is 
Nederlands kampioen en de 
chow-chows zijn echt een paar 
apart. Op tentoonstellingen 
maken ze over het algemeen 
weinig kans op grote prijzen, 

omdat ze niet erg passen bij het 
heersende rasbeeld van de 
chow-chow, dat vraagt om een 
pluizebol met een platgdrukte 
snuit, diepe plooien rond neus 
en ogen en overdreven dikke 
benen. „Wij gaan niet naar 
tentoonstellingen om prijzen in 
de wacht te slepen maar eerder 
om te laten zien hoe het echte 
chow-ras er oorspronkelijk 
uitzag en om belangstelling te 
wekken voor deze variëteit van 
het ras, die bijna uitgestorven 
is,” zegt Janneke. Om het ras te 
redden is het bijna te laat, maar 
een klein groepje 
enthousiastelingen doet er alles 
aan om dat te voorkomen. „Er 
zijn in Nederland nog zo’n 
twintig kortharige chows, en dat 
is dan nog het grootste bestand 
ter wereld. Over de hele wereld 
hebben we er ongeveer zestig 
kunnen achterhalen." 
Hoe reti ik een ras?
„Ten eerste door zelf nesten te 
fokken, dat is ons maar één keer 
gelukt. Kari is de moeder van 
Anne. Ze kan nu geen jongen 
meer krijgen, maar Anne wordt 
dezer dagen vader en als alles 
goed gaat krijgen wij een teefje 

uit dat nest, waarmee we weer 
verder kunnen fokken”.
Een tweede manier om te 
redden wat er te redden valt van 
de kortharige chow-chow is 
kontakten leggen met mensen 
over de hele wereld die zich voor 
hetzelfde doel willen inzetten 
met hun exemplaar. „Ik vraag 
mensen die naar een 
buitenlandse tentoonstelling 
gaan uit te kijken naar 
kortharige chows en de naam en 
het adres van de eigenaar te 
noteren. Die mensen schrijf ik 
dan een brief om uit te leggen 
waar we mee bezig zijn. De 
meeste eigenaars zijn erg 
enthousiast en werken graag 
mee. Verder zorgen wij ervoor 
dat er allerlei manieren 
propaganda voor de korthaar 
gemaakt wordt. Als we horen 
dat ergens iemand met een boek 
over honden bezig is, sturen we 
meteen informatie, teksten en 
foto’s. Die informatie verzorg ik 
samen met mevrouw Christina 
Veldhuis, de grote voorvechtster 
van de korthaar in Nederland, 
haar werk ben ik een beetje aan 
het overnemen".
Ook in haar studie sociologie. 

die zij in 1982 in Tilburg heeft 
afgerond, komt haar 
belangstelling voor de blaffende 
viervoeter tot uitdrukking. Zij 
studeerde af op een lijvige . 
scriptie over het hondewereldje. 
„Ik heb daarin geprobeerd 
aannemelijk te maken dat de 
voorkeur van iemand voor een 
bepaald honderas te maken 
heeft met diens levensstijl. Je 
kunt denk ik over het algemeen 
zeggen dat er een relatie bestaat. 
Iemand met een overdreven 
levensstijl zal eerder een 
overdreven type hond kiezen 
dan een ander." 
Bovendien zocht zij 
gemeenschappelijke kenmerken 
van de hondeliefhebbers die zich 
inzetten voor een bepaald ras en 
die men steeds op s 
tentoonstellingen treft: „Zulke 
activiteiten hebben een 
structurerend effect en 
bovendien geeft in veel gevallen 
het houden van een hond zelf 
structuur aan iemands leven. 
Honden scheppen een heel 
bijzondere band tussen mensen 
die ermee omgaan. Je ziet vaak 
dat die mensen een veel nauwer 
kontakt met elkaar hebben dan

bij voorbeeld met hun familie. 
Je staat voor hetzelfde ideaal, 
daar werk je samen aan". 
Honden als vervanging van 
kinderen?
„Nee, honden en kinderen zijn 
absoluut niet met elkaar te 
vergelijken. Een hond blijft 
altijd een wezen met een simpele 
intelligentie. Met honden kun je 
alleen omgaan als honden met 
hun typische hondengedrag. Dat 
is precies wat me erin boeit".

Observant 21 juni 1984



Nieuws

De eerste sociaal gezondheidkimdigen trekken de wereld in.

„Het leukste vind ik nog steeds dat 
je hier zoveel zelf kunt doen”
„Vaag, doch boeiend”. Zo om
schreef Renata Klop ruim drie- 
en-een-half jaar geleden in Ob
servant de pas door haar, en nog 
zo’n honderd anderen gestarte 
opleiding in de Sociale Gezond
heidkunde. Deze week studeert 
ze hopelijk, met tientallen ande
re vierdejaars studenten af. Is de 
studie „vaag, doch boeiend” ge
bleven? Is er veel veranderd? 
Kan je met een dergelijke oplei
ding de toekomst vrolijk tege
moet zien? Gesprekken met een 
aantal vierdejaars studenten So
ciale Gezondheidkunde.

Sociale Gezondheidkunde is bijna 
verleden tijd. De nu afstuderenden 
zullen waarschijnlijk de enige stu
denten zijn geweest die hun hele 
opleiding onder de naam „Sociale 
Gezondheidkunde” hebben ge
volgd. Die naam zal met de mogelij
ke komst van een aantal nieuwe af
studeerrichtingen gewijzigd worden 
in Gezondheidswetenschappen. 
Een bittere slag voor de aanhangers 
van J.P. Kuiper, de uitvinder van de 
Sociale Gezondheidkunde. Als de 
naam verandert, zal de inhoud ook 
wel drastisch veranderen, menen 
enkelen.
Een ander pijnlijk punt, zo op het 
eind van de studie, zijn de perikelen 
rond de tweede fase. Vele studen
ten hebben vier jaar lang gedacht 
dat de tweefasenstructuur van voor
malig bewindsman Pais na afron
ding van de eerste fase (deze week 
dus) toegang zou geven tot een serie 
beroepsopleidingen (zoals de lera
renopleiding) en opleidingen tot 
onderzoeker. Door het gegoochel 
Van Pais’ opvolger Deetman, en de 
relatieve machteloosheid van de 
universitaire bestuurders om het 
eens beloofde voor tientallen stu
denten te realiseren, is de hoop van 
vele studenten de grond ingeslagen. 
Géén lerarenopleiding, zelfs niet als 
je de hoogste instanties aanspreekt, 
en een onderzoekersopleiding die 
qua inhoud in géén verhouding 
staat tot datgeen wat ooit eens de 
bedoeling is geweest.
Hebben de afstudeerders ondanks 
de huidige pijnpunten toch plezierig 
gestudeerd?
Bert van Duin (Verplegingsweten
schap): „Ja hoor. Kijk, aan veel 
dingen hebben we wel geroken. Als 
het niet genoeg was, dan zei je ’als 
We nog eens tijd hebben, dan ko
men we hier nog eens op terug’, 
maar ja, dat is er toch weinig van 
gekomen. We kunnen over veel 
dingen meepraten, iets zinnigs zeg
gen. Maar ik denk toch dat je de 
Werkelijke diepgang pas in de prak
tijk krijgt. Hans Philipsen heeft het 
°oit in zijn exaugurele rede gezegd: 
eigenlijk gaat het niet zo om de in
houd, maar om de wijze waaróp je 
die verwerft. En ik denk wel dat ik 
me die wijze heb eigen gemaakt. 
Maar waar ik nu, na een paar solli
citaties, erg van ben geschrokken, is 
dat men eigenlijk feitenkennis van 
je verlangt. Als je wel weet hoe je 
een analyse moet maken, dan 

spreekt dat niet zo aan. Men ver
wacht van je dat je probleemoplos
send kan werken, en niet alleen 
probleemgeoriënteerd. En ik geloof 
dat onze studie juist een ontwikke
ling van probleemoplossend naar 
probleemoriënterend heeft doorge
maakt. Genuanceerd eerst alle as
pecten van een probleem belichten 
spreekt niet zo aan, oplossingen wil 
men.
Als ik nu vier jaar Maastricht moet 
samenvatten: je bent vier jaar in 
een min of meer beschermd milieu 
bezig geweest, en toch is men er in 
geslaagd om je veel bij te brengen. 
Je hebt de methoden en technieken 
om goed met problemen overweg te 
kunnen. Een voorbeeld is de sociale 
vaardigheidstraining. Die leek al
tijd erg vrijblijvend, en tóch blijk je 
er nu wat aan te hebben; dat je plot
seling een situatie herkent die je 
ooit hebt gesimuleerd. Vroeger was 
ik altijd sterk psychologiserend be
zig, ik moest eerst ’ns alles en ieder
een analyseren, en nu heb ik ge
leerd om me binnen een situatie ge
woon op een bepaalde wijze te ge
dragen”.

Hypomaan
Wim Matser (Beleid en Beheer-stu- 
dent) komt gehaast de eetzaal bin
nendrentelen. Op mijn vraag hoe 
het er mee is, antwoordt hij dat hij 
hypomaan is: „Ik word bijna gek 
van die rót-afstudeerscriptie! Dag 
in, dag uit ben je ermee bezig. En 
dan die bureaucratie hier! Bureau 
Onderwijszaken mogen ze van mij 
opheffen, met die belachelijke for
mulieren en spreekuren. Maar dan 
wél nadat ik m’n scriptie heb ingele
verd, hahaha!” Licht schertsend 
merkt hij op dat hij zich zwaar ge
pakt voelt: „Maar dat moet je maar 
niet opschrijven, want eigenlijk 
meen ik het niet zo. Wat ik wel vind 
is dat ze hier een hoop inspirerende 
en inventieve geesten nodig hebben 
voordat de zaak verzandt. Luister, 
wetenschap is een bolwerk, waarin 
je je lekker kan verschuilen. Ver
schuilen voor de politiek, om een 
image op te bouwen en ga zo maar 
door. Iedere medewerker zit hier 
toch uiteindelijk voor zichzélf?
Die mooie ideeën van interdiscipli
nariteit, daar komt toch niets van 
terecht. Iedereen vindt toch zijn 
eigen vakgebiedje het belang
rijkst!? Kijk, je leert hier natuurlijk 
wél analytisch denken, en dat is pri
ma. Het is allemaal maar zo’n dooie 
boel geworden, dat staat me tegen. 
Het moet spéélser! Als je naar een 
onderwijsgroep kijkt: ze zitten er 
allemaal als looien zakken bij: ’Ooo 
jaah, we moeten nog evaluéren!’ en 
dan gaat er weer allemaal flauwekul 
over tafel, dat iedereen wel lekker 
gestudeerd heeft en fijn in de groep 
gefunctioneerd en zo. Blèèèh!” 
Aan Pia van Heel en Paul Wulms 
(ook beiden vierdejaars Beleid en 
Beheer) vraag ik of ze misschien 
niet liever twee jaar later met de 
studie begonnen waren. Zou alles 
dan niet wat meer gestabiliseerder 
zijn geweest? Pia: „Tsja, ik denk 
het niet. Het was toch best wel een 
leuke tijd, je had een leuk contact 

met medewerkers en zo. En dingen 
als een EHBO-cursus, die wij wel, 
en verder niemand heeft gehad, nou 
ja, dat pik je toch maar mooi mee. 
Eigenlijk zou iedereen zo ’n cursus 
moeten hebben gedaan.” „Nou ja,” 
zegt Paul, „eigenlijk is zo’n cursus 
nou niet een typisch onderdeel van 
een wetenschappelijk cirriculum te 
noemen, dat hoort meer thuis op de 
middelbare school. Maar als ik te
rugdenk aan ons eerste jaar, dan 
hebben we best hard moeten wer
ken. Zéven scripties in een jaar, dat 
is me nogal wat! Dat hebben de ja- 
ren na ons ook gemist...”

Studeren is persoonlijk
Djoeke van Dale (BGV-studente) 
heeft de afgelopen vier jaar een leu
ke tijd gehad in Maastricht: „Ja, 

De eerste 47 doctoraaldiploma’s Sociale Gezondheidkunde. De grootste stapel (31) is voor de afstudeerrichting „Beleid en Beheer 
van Gezondheidszorgvoorzieningen", de op een na kleinste (11) voor Gezondheidsvoorlichting en -Opvoeding en het hele kleine 
stapeltje van 5 diploma’s is voor Verplegingswetenschappen.

heel erg leuk om het léven hier in 
Maastricht. Daarmee hield ik me in 
vage periodes op de been. Terugkij
kend op het studeren vind ik dat het 
heel leuk is geweest, ook al doordat 
ik in de faculteitsraad en bij toneel 
heb gezeten. Maar ik zou toch wel 
wat meer zekerheid gehad willen 
hebben. We hebben ontzettend veel 
geleerd, veel geroken, da’s goed 
voor je algemene ontwikkeling. En 
heel leuk waren ook de korte stages 
die we hebben gehad. Jammer voor 
de jongerejaars, want die hebben 
nooit zoiets gehad.
Studeren is hier iets heel persoon
lijks. Als ik een leuke tutor of on
derwijsgroep had, dan was het on
derwijs boeiend. Dat komt natuur
lijk ook door de kleinschaligheid, 
want ik ben er zeker van dat massa
liteit onpersoonlijk werkt. En wat 
betreft de onzekerheden die ik heb 
gehad, vind ik dat het systeem toch 
gemengder moet. Enerzijds is het 
leuk om probleemgeoriënteerd te 
werken, maar aan de andere kant 
moet je toch ook een basis hebben, 
met colleges of zo. Want probleem
georiënteerd studeren kan volgens 
mij bij een studie als de onze de 
vaagheid in de hand werken. Dat 
geldt alleen niet voor mensen die al 
precies weten wat ze willen”.

Heb jij nu het idee dat je een zeker
heid hebt voor je eventuele werk? 
„Mijn opleiding heeft me die zeker
heid niet gegegeven, maar ik denk 
dat iedereen dat heeft, overal. Ik 
denk wel dat ik méér uit de studie 
had kunnen halen. Maar je wéét 
ook eigenlijk niet wat je er nu in de 
praktijk precies mee kan. En de 
vierdejaars stage is óók geen prak
tijk, dat is gewoon een onderzoek 
doen. Uiteindelijk léér je pas in je 
werk, hoor je vaak; tijdens je studie 
leer je een manier van denken. En 
ik denk ook dat misschien juist de 
GVO-mensen het minst zeker zijn 
van zichzelf. En nogmaals: je on
derwijsgroep is heel belangrijk.”

Had je twee jaar later willen begin
nen?
„Qua onderwijsniveau wel. Ik denk 
dat het kennisniveau nu hoger is, en 
ook dingen als het werken met de 
computer. Maar wij hebben veel 
meer méégemaakt, al die groei- 
stuipjes. We zijn heel erg betrokken 
geweest bij de hele ontwikkeling, 
daardoor hebben we in ons jaar een 
grote saamhorigheid. Ook wel met 
medewerkers trouwens. Volgens 

mij kunnen wij als vierdejaars beter 
opschieten met medewerkers dan 
de jongerejaars dat kunnen. Jonge
rejaars kénnen er vast niet veel. En 
waar ik ook met heel veel plezier 
aan terugdenk is, dat we in het eer
ste jaar met z’n allen het statistiek- 
tentamen niet hebben gedaan, dat 
was wel tekenend. Die statistici dro
pen eigenlijk af.
En voor mezelf was wel het leukste 
dat ik met prins Claus geluncht en 
gepraat heb, drie jaar geleden. 
Onze universiteit leek hem wel wat 
voor z’n zoons, zei hij toen. Haha
ha! Goh, als ik er zo over denk is 
het allemaal wel snel gaan. Té snel 
eigenlijk. Vier jaar is wel kort, 
hoor!”

Ongelooflijk afwisselend
Renata („Vaag, doch boeiend”) 
Klop (Verplegingswetenschap) 
klinkt nog even enthousiast als in 
het interview met Observant van 
vier jaar geleden: „Het leuke vind 
ik nu nog steeds, dat je hier nog 
steeds zoveel zélf aan kunt doen. 
Wij hadden een kleine groep, en er 
was nog veel onbekend: het exa
mensysteem, de evaluatie. Ik vind 
dat je je hier niet hoeft te ergeren, 
want er zijn genoeg positieve din
gen. Ik heb tenminste gemotiveerd 

kunnen werken, ook al door het 
goede contact met medewerkers. Je 
hebt elkaar toch ook nodig.”

Maar zijn er nu ook veranderingen 
geweest?
„Jazeker! Wat ik een hele erge ver
andering vind, is dat Bureau Onder
wijs zo bureaucratisch is geworden. 
Dat vind ik erg jammer. Je veran
dert zelf trouwens ook wel. In het 
begin was je alleen bezig met je stu
die, maar voor mij veranderde dat 
zo halverwege het derde jaar. Dan 
ga je aan je toekomst denken. Aan 
werk, aan de mogelijkheid van een 
tweede fase. En voor jongere jaren 
zijn er ook veranderingen: die kun
nen op stage naar het buitenland. 
Misschien had ik dat ook wel graag 
gedaan.
Over die stage gesproken: wij heb
ben die korte stages gehad, en die 
missen de andere jaren ook. Ik zat 
een paar dagen in een gezinsvervan
gend tehuis, heel boeiend. Dat 
heeft dan wel niet zo’n waarde voor 
de wetenschap, maar wel voor je 
zelf, voor je hele houding.
Waarom ik uiteindelijk voor verple
gingswetenschap heb gbekozen? Ik 

denk omdat er veel ouderen waren, 
die het kozen. Zij hebben meer er
varing, kennen de praktijk. Dank 
zij hen heb ik heel veel geleerd. 
Dan gaven ze in de onderwijsgroep 
een voorbeeld uit de praktijk, en 
dat was dan erg waardevol.
De onderwijsgroep was voor mij 
dan ook heel belangrijk. Jammer 
genoeg is de waarde van de onder
wijsgroep teruggelopen. Een goede 
evaluatie is heel belangrijk! Ik vind 
dan ook dat tot en met het derde 
jaar twee onderwijsgroepen per 
week verplicht moeten zijn. Eigen
lijk zou daar eens onderzoek naar 
gedaan moeten worden, maar ik 
denk dat als het belang van de on
derwijsgroep groter wordt, als je er 
vaker een hebt, dat je produktiever 
bent, betere contacten hebt. En: 
colleges alléén op verzoek van stu
denten!”

Hoor ik een Basisfilosofie-fan?
„Jazeker! Als mensen mijn naam al 
zien, weten ze hoe laat het is. En ik 
ben ook een „Niet Roken In De 
Onderwijsgroep”- en „Groepsver- 
antwoordelijkheid”-mens. Zo ken
nen ze me wel; ik heb me duidelijk 
geprofileerd.

EdL
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Voorlichting

Tweede RL-rapport over 
leefwijzen gepubliceerd
Zojuist is verschenen „Leefwijzen en 
subjectieve gezondheid” van Ruud 
Halfens (cap.groep Verplegingswe
tenschap, tot voor kort GVO) en 
Riet Drop en Hans Philipsen 
(cap.groep Medische Sociologie). 
Het is het verslag van het vervolgon
derzoek van „Leeft Nederland 
Oké?” dat in 1981 gepubliceerd 
werd. Ook nu droeg de Stichting Ne
derland Oké een deel van de kosten.

In 1981 bestond het onderzoek uit 
vier steekproeven: uit de algemene 
bevolking, uit de niet-actieven, uit 
de onderwijskrachten (kleuter- en 
basisschool) en uit de werkers in de 
gezondheidszorg (huisartsen, wijk
verpleegkundigen en maatschappe
lijk werkenden).
Gekozen is voor de methodiek van 
het panel-onderzoek: herhaalde 
waarneming van dezelfde kenmer
ken bij steeds dezelfde individuen.

„Leeft Nederland Oké” gaf het ver
slag van de bevindingen in ’81 bij 
alle vier steekproeven. Ruud Hal
fens, Riet Drop en Hans Philipsen 
publiceren nu in „Leefwijzen en 
subjectieve gezondheid” de tweede 
meting bij de steekproef uit de alge
mene bevolking. Over de metingen 
bij de andere steekproeven wordt te 
zijner tijd afzonderlijk verslag ge
daan door Hans Philipsen en door 
Hans Adriaanse (proefschrift).

Uiteraard bleken in 1983 niet alle 
1278 Nederlanders uit 1981 bereik
baar te zijn. Sommigen waren over
leden, anderen met onbekende be
stemming vertrokken. In totaal ble
ken 1144 mensen bereikbaar, waar
van uiteindelijk 884 erin toestem
den opnieuw met behulp van een 
vragenlijst geïnterviewd te worden. 
Door een selectieproces kunnen 
deze personen niet meer echt gezien 
worden als een representatieve 
steekproef, aangezien de „nette 
doorsneeburger" iets is oververte
genwoordigd.

Het tweede onderzoek bevatte - net 
als in ’81 - drie thema’s:
- gezondheidsbeleving en ziektege- 

drag;
- gezondheidsopvattingen;
- leefwijze, ditmaal onderscheiden 

in vier aspecten: algemeen, ro
ken, drinken en lichaamsbewe
ging-

Gezondheidsbeleving en ziekte- 
gedrag
Net als in 1981 is in 1983 viervijfde 
van de respondenten heel positief 
over zijn eigen gezondheidstoe
stand. Slechts 2% beoordeelt die als 
slecht tot zeer slecht. Over het alge
meen blijken in 1981 dezelfde men
sen hun gezondheid als goed te er
varen als in 1981. Ondanks de vrij
wel gelijkgebleven tevredenheid 
met de gezondheid is het doktersbe
zoek wel iets gestegen: het aantal 
bezoeken is - gerekend over alle 
respondenten bijeen - omhoog ge
gaan van gemiddeld 2,1 naar 2,5 per 
jaar. Mogelijk is dat te verklaren uit 
het feit dat de respondenten twee 
jaar ouder geworden zijn: oudere 
mensen gaan meer naar de dokter 
dan jongere.

In het gebruik van eenvoudig ver
krijgbare geneesmiddelen is weinig 
verandering gekomen. Bijna één
derde van de respondenten heeft 
zowel in ’81 als in ’83 gezegd het be
treffende medicijn te gebruiken; dat 
wijst er op dat zij het regelmatig 
slikken, tenminste éénmaal per 
maand.

Pijnstillers staan daarbij aan de top: 
bijna één op de vijf respondenten 
neemt daar regelmatig zijn toe
vlucht toe. Kalmerings- en slaapta
bletten, waarvan bekend is dat ze 
een verslavende werking hebben, 
worden door 4 respectievelijk 3% 
regelmatig geslikt. In vergelijking 
met 1981 zit hierin een stijging: men 
neemt ze in '83 op meer dagen in de 
maand en ook in een hogere dose
ring. Van kalmeringstabletten ne
men de gebruikers er per dag ge
middeld vier stuks. Alle geneesmid
delengebruikers samen nemen ge
middeld 36 pillen per maand.

Gezondheidsopvattingen
In 1981 is al duidelijk naar voren ge
komen dat men gezondheid als heel 
belangrijk ervaart. In 1983 is het be
lang dat men daaraan hecht zelfs 
nog wat toegenomen: in nog iets 
sterkere mate dan twee jaar eerder 
vindt men dat gezondheid in het le
ven van de mens het allerbelang
rijkste is en dat men er alles voor 
over moet hebben.

Als het gaat om mensen of instellin
gen die de gezondheid kunnen beïn
vloeden noemen de meeste respon
denten zichzelf op de eerste plaats. 
Als tweede wordt de partner een 
belangrijke invloed toegekend.

Aan alle respondenten is tevens ge
vraagd in welke mate men zijn ge
zondheid denkt te kunnen beïnvloe
den. Bijna driekwart is daar heel 
positief over en zegt: in redelijke tot 
hoge mate. Slechts 6% acht zichzelf 
nauwelijks of niet in staat iets aan 
zijn gezondheid te doen; in 1981 
was dat nog 11%.

Bijna iedereen ziet zichzelf als de 
eerstverantwoordelijke voor zijn 
gezondheid (in ’81 was dat 86%, in 
’83 92%) en 81% voelt zich ook in 
belangrijke mate tot zelfs volledig 
verantwoordelijk.

De kennis die men over gezond- 
heidskwesties heeft blijkt in ’83 
minder te zijn dan in ’81. Dit gege
ven is opmerkelijk en des te opval
lender omdat dezelfde responden
ten weer dezelfde vragen kregen 
voorgelegd.

Dit keer heeft men wat verder door
gevraagd naar de kennisvergaring 
over geneesmiddelen. De ajts blijkt 
de belangrijkste rol te vervullen in 
het geven van voorlichting over een 
medicijn. De bijsluiter komt op de 
tweede plaats, soms naast de infor
matie van de arts. Slechts 69% van 
de geneesmiddelengebruikers blijkt 
iets te kunnen vertellen over even
tuele bijwerkingen van het medicijn 
dat men slikt. De meerderheid 
blijkt toch wel de bijsluiter en de 
aanwijzingen op de verpakking te 
lezen; slechts een heel klein percen

tage van de respondenten (5) be
kijkt zelfs de aanwijzingen op de 
verpakking (vrijwel) nooit. Van de 
mensen die wel eens geneesmidde
len gebruiken vindt nog altijd meer 
dan een derde de bijsluiter niet 
goed te begrijpen. Overigens wordt 
hij kennelijk maar één keer beke
ken en houdt men het verder voor 
gezien, want meer dan de helft be
waart hem niet bij de medicijnen en 
later nog eens doorlezen doen nog 
minder mensen.

Leefwijze
Na alle positieve opmerkingen van 
de respondenten over hun gevoel 
van verantwoordelijkheid voor de 
eigen gezondheid en de grote mate 
waarin ze invloed denken te kunnen 
uitoefenen is het interessant te be
kijken of men dat in de praktijk wil 
waarmaken.
Uit de antwoorden op de vraag naar 
een oordeel over de eigen leefwijze 
komt een vrij gunstig beeld naar vo
ren: 65% vindt zijn eigen leefwijze 
gezond tot zeer gezond.
Toch is er onder de respondenten 
nog een aanzienlijk percentage ro
kers: 50% zegt te roken. Dit per
centage is vrijwel gelijk^ aan dat van 
1981. Tussen ’81 en ’83 is weliswaar 
5% van de respondenten met roken 
gestopt, maar evenveel zijn er mee 
begonnen; bijna driekwart van hen 
zijn ex-rokers die het niet meer 
konden volhouden zonder sigaret. 
Meer dan de helft van de rokers 
vindt van zichzelf dat ze te veel ro
ken, evenveel als in 1981 (63%). 
Slechts één op de drie rokers is ech
ter net als twee jaar eerder - van 
plan met roken te stoppen. Onge
veer eenderde van de rokers heeft 
in de periode tussen ’81 en ’83 
daadwerkelijk geprobeerd met ro
ken op te houden, maar dat is dus 
niet gelukt. Als reden noemde 45% 
de positieve eigenschappen van het 
roken (roken is lekker, kalmerend 
of gezellig); 8% gaf als argument op 
de last die men had van ontwen
ningsverschijnselen.

Het alcoholgebruik is - net als in 
1981 - wijder verspreid dan het ro
ken: viervijfde van de respondenten 
drinkt wel eens iets alcoholisch. 
Deze mensen drinken gemiddeld 
10,2 glazen per week: 6,2 in het 
weekend en de rest door de week. 
Mannen drinken over het algemeen 
meer dan vrouwen - zowel in het 
weekend als door de week. Jonge
ren drinken meer in het weekend; 
mensen uit de hogere sociaal-eco- 
nomische klassen drinken in ver
houding iets meer door de week. 
De hoeveelheid die men drinkt is in 
twee jaar nauwelijks toegenomen. 
Over het eigen drankgebruik blijkt 
men een heel wat milder oordeel te 
hebben dan over het rookgedrag. 
Slechts 9% zegt van zichzelf te veel 
te drinken, 40% noemt zichzelf een 
matige drinker en 51% zegt weinig 
te drinken. Pogingen om met roken 
te stoppen worden ook heel wat va
ker ondernomen dan om van het 
drinken af te komen. Slechts 4% 
van de alcoholgebruikers zegt de af
gelopen jaren een poging tot stop
pen gedaan te hebben.

Bij lichaamsbeweging heeft zich in 
twee jaar een verschuiving voorge
daan: weliswaar is 9% van de res
pondenten er mee opgehouden, 
maar 17% is er mee begonnen. Van 
degenen die in '83 actief waren 
deed 63% vroeger wel iets aan 
sport; het gaat hier vooral om jon

geren. Velen van hen hebben goede 
voornemens om weer iets te gaan 
doen.

Gemiddeld besteedt men 3,7 uur 
per week aan lichaamsbeweging, 
evenveel als in ’81. Iets meer dan de 
helft is actief binnen clubverband. 
Mensen boven de vijftig jaar en de-^ 
genen afkomstig uit de lagere so- 
ciaal-economische klassen zoeken 
lichaamsbeweging vooral buiten 
een club. Activiteiten als tennis en 
voetbal beoefent men meestal in 
clubverband, terwijl zwemmen, 
fietsen en wandelen meestal op 
eigen gelegenheid geschieden.

Degenen die na "81 met lichaamsbe
weging begonnen zijn, hebben 
vooral gekozen voor fietsen en wan
delen (resp. 36% en 21%) buiten 
clubverband.

Samenhangen
Nu zou het interessant zijn om te 
weten hoe gezondheidsbeleving en 
medische consumptie samenhangen 
en met gezondheidsopvattingen en 
met levenswijze. Gaan mensen die 
veel weten over gezondheidsvraag
stukken minder naar de dokter? Als 
ze zeggen dat je alles voor gezond
heid moet over hebben, dat dat het 
belangrijkste in het leven is, hebben 
ze er zelf dan het een en ander voor 
over? Roken ze bijvoorbeeld niet, 
en doen ze wel voldoende aan li
chaamsbeweging? Zijn de mensen 
die zichzelf zien als de belangrijkste 
beïnvloeder van hun gezondheid 
ook degenen die in de praktijk die 
verantwoordelijkheid nemen door 
een aangepaste leefwijze?
De meest opvallende conclusie van 
dit onderzoek is dat als men de be
volking als geheel beschouwt er zo 
bijzonder weinig samenhang lijkt te 
bestaan tussen de zaken die aan de 
orde gekomen zijn. Nagegaan zal 
worden of er wel samenhangen zijn 
bij subpopulaties.

Dr. Tanspenning 
voor dr. van Campen
De universiteitsraad van de RL 
heeft in overgrote meerderheid in
gestemd met de uitreiking van de 
dr. J.G.H. Tanspenning aan dr. 
J.Ph.M. van Campen te Nijmegen. 
De dr. Tanspenning wordt door de 
universiteit toegekend aan perso
nen die zich jegens haar bijzondere 
verdiensten hebben verworven.

De heer van Campen was, na zijn 
pensionering als voorzitter van het 
bestuur van het Radboudziekenhuis 
te Nijmegen, van 1980-1983 voor
zitter van de naar hem genoemde 
Eerste en Tweede Begeleidings
commissie Maastricht. De eerste 
van deze (Commissie van Campen 
I) had van de bewindslieden van O 
en W en van Vomil de opdracht ge
kregen de Rijksoverheid, de Facul

Er blijkt wel een relatie te bestaan 
tussen roken en drinken, en dan 
vooral tussen de pogingen om met 
roken en met drinken te stoppen. 
Degenen die proberen te stoppen 
voelen zich over het algemeen wat 
ongezonder, hebben meer klachten 
en bezoeken vaker een arts.

De samenhang tussen gezondheids
opvattingen en leefwijze blijkt zeer 
gering te zijn. Er zijn toch wel enke
le tendensen aan te geven.
Zo vinden degenen die de eigen 
leefwijze als gezond beoordelen en 
degenen die weinig of geen alcohol 
gebruiken vaker de gezondheid be
langrijk. Degenen die van mening 
zijn dat ze teveel roken, van plan 
zijn te stoppen met roken, evenals 
degenen die niets aan lichaamsbe
weging doen, vinden vaker dat ze 
zelf de gezondheid weinig kunnen 
beïnvloeden. Dit verklaart wellicht 
waarom deze respondenten vaker 
niet-succesvolle pogingen doen om 
te stoppen met roken.

Het zich verantwoordelijk voelen 
voor de eigen gezondheid komt 
meer voor bij degenen die de eigen 
leefwijze als gezond typeren, van 
mening zijn dat ze niet teveel roken 
en iets aan lichaamsbeweging doen, 
terwijl degenen die niet roken of 
van plan zijn te stoppen met roken, 
weinig alcohol gebruiken en/of iets 
aan lichaamsbeweging doen, meer 
kennis omtrent leefwijze hebben 
dan de andere respondenten.

Samenvattend: over het algemeen 
komt een gezonde leefwijze over
een met de gezondheid belangrijk 
vinden, van mening zijn dat je zelf 
een belangrijke invloed hebt op de 
gezondheid, jezelf verantwoorde
lijk voelen en meer kennis hebben 
over leefwijze.

Dienst Voorlichting
Janneke Leunissen-Rooseboom

teit der Geneeskunde van de RL en 
het Maastrichtse ziekenhuis inhou
delijk en ten aanzien van de finan
ciering op een lijn te krijgen over de 
academisering van het ziekenhuis 
St. Annadal.
Op initiatief van haar voorzitter 
heeft deze commissie ongevraagd 
aan de minister gemeld, dat de be
staande problemen het beste zou
den kunnen worden opgelost door 
eèn snelle overgang van Annadal 
naar ZM.
De Commissie van Campen II heeft 
vervolgens onderzocht welke pro
blemen daarbij nog oplossing be
hoefden. Op verzoek van de RL 
heeft deze commissie zich ook bezig 
gehouden met de problemen rond 
de academisering van de extramu
rale gezondheidszorg, met name de 
eerstelijnszorg en de geestelijke ge
zondheidzorg. Als voorzitter van 
deze commissie heeft de heer van 
Campen actief en creatief kans ge
zien partijen met soms tegengestel
de visies en belangen toch tot over
eenstemming in denken en doen te 
krijgen. Het persoonlijk gezag dat 
hij genoot, heeft er bovendien toe 
geleid, dat door opeenvolgende be
windslieden belangrijke adviezen 
van de Commissie Campen zijn op
gevolgd.

De dr. J.G.H. Tanspenning zal aan 
de heer van Campen op een nader 
te bepalen datum worden uitge
reikt.

Dienst Voorlichting
J.O.
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Prins Bernhard ziet Europese munt al rollen

Ekonomen
openen 
oefenbank
bP zaterdag 18 augustus vindt de opening plaats van 
de oefenbank van de Economische faculteit van de 
•JÜL. De officiële opening zal worden verricht door 
“rins Bernhard die op die dag tevens benoemd 
'Yordt tot een buitengewoon eredoctoraat in de rich
ting van de Europese Munt.
be oefenbank is bedoeld om de economiestudenten 
reeds tijdens hun studie met geld te leren omgaan en 
loopt parallel aan het Skillslab (Skillslaboratorium, 
red.) van de medische en de oefenrechtbank van de 
•uiristische Faculteit.

Massale roep om betere gezondheid

Limburg is het wachten moe

bJong geleerd, oud ge
daan”, zegt professor Al
beda, die vroeger zelf in 
de regering zat. „Als je de 
studenten nu al met geld 
,eert omgaan in een 
°reed simulatiekader, 
dan verwacht ik een da- 
bpg van de werkloosheid 

de Oostelijke mijn
streek rond pakweg 2000 
°f zoveel eerder als mo- 
Selijk is”. Zo voegt Albe- 
da aan zijn inleidende 
kruien toe, maar zijn ge- 
21chtsuitdrukking doet 
a9ders vermoeden. Na de 
°Pening houdt de facul- 
leit open deur zodat be- 

' Rekers zelf eens kunnen 
kijken hoe de economie 

eigenlijk in elkaar zit. 
r*r zijn ook wedstrijden 
bankovervallen voor 
eams van drie personen 
brét draaiende motor, 
b'ok kunnen bezoekers 
raden hoeveel de gulden 
bug waard is in 1995. De 
Minnaar krijgt een gratis 
Sdrsus Economie aange
boden bij de Open Uni- 
Versiteit, die Albeda hele
maal niet als concurrent 
beschouwt. Albeda: 
”Voor die hele Econo- 
bPe-opleiding van de OU 
baar geef ik nog geen 
Cent voor. Dat is me alle
maal te veel theoretisch 
beademisch. Nee, daar- 
bru ben ik naar Maas- 
;?cht gekomen met het 
dee van de oefenbank, 
j ant de econoom van de 
bekomst „denkt met u 
mee”.
^Ibeda heeft een wed- 
>euschap lopen met de 
"aastrichtse carnavals
vereniging dat hij tijdens 
Ie feestlijke zitting na af- 
n°op van de opening niet 
i auw zal vallen van de 
°Pger. Iedereen is van 

harte welkom. Ook men
sen met een uitkering 
krijgen bij de ingang een 
geldelijke surprise: de 
eerste Europese munt, 
die door Prins Bernhard 
bij wijze van grap al 
„Europegel” is genoemd.

In de Coronakamer, inge
richt als thuisbank, kunt 
u genieten van een 
drankje en een hapje. In 
verband met de economi
sche crisis ziet het be
stuur van de RUL zich 
genoodzaakt om alle con
sumpties op ƒ 0,85 te zet
ten, maar de entree is gra
tis. Welkom.

Tut grote ontzetting van alle genodigden verichtte Prins Bernhard de openingsce
remonie van de Oefenbank door een loketbediende neer te schieten. Even later bleek 
dat het om een grap ging. Gedeeltelijk zichtbaar achter het geweer oud-minister 
Pais, schenker van de Ekonomische Faculteit en thans zelf bankier.

Zo kan het niet 
langer, er moet 
per se iets gebeu
ren. We hebben 
glashard moeten 
konstateren dat 
deze universiteit 
een bijdrage van 
nul-komma-nul le
vert aan het wel
zijn van de pro
vincie, ja zelfs niet 
ophoudt de Lim
burgers af te schil
deren als een volk
je van zuiplappen, 
frietvreters en 
vlaaiesmullers. 
Als dit zo door
gaat, als de uni
versiteit met de 
armen over elkaar 
blijft zitten, acht 
ik het niet uitge
sloten dat er nog 
meer geweld zal 
volgen.”

Aldus een geschokte drs. 
Han Philippens, die deze 
week nog of anders de 
volgende een diepgaande 
diskussie op gang wil 
brengen over de wortels 
van de universiteit. Aan
leiding tot zijn ernstige 
verontrusting vormen de 
ernstige ongeregeldhe
den die zich het afgelo
pen weekend hebben 
voorgedaan in de Ooste
lijke en Westelijke Mijn
streek. Zoals bekend 
hebben groepen Lim
burgse zieken hun woede 
bekoeld op diverse pro
jecten waarbij de univer
siteit betrokken is. Zo is 
in Nieuwenhagen veel 
materiële schade toege
bracht aan het plaatselij
ke Groenekruisgebouw, 
is in Gronsveld een 
groepspraktijk vernield 
en is in Maastricht een 

consultatiebureau in 
vlammen opgegaan. 
Daarbij vielen in totaal 
acht gewonden: vijf de
monstraten die in Nieu
wenhagen door een poti
ge gezondheidsvoorlich- 
ter uit het raam van de 
eerste verdieping zijn ge
gooid, twee kraamver
pleegsters en een hon
denbegeleider van het 
Groene Kruis, die door 
zijn eigen bouvier in het 
strottehoofd werd gebe
ten. Zijn toestand is nog 
steeds kritiek, aldus art
sen van het Eindhovense 
ziekenhuis, waar de man 
uit veiligheidsoverwe
gingen is opgenomen.

De onlusten die door ver
schillende groeperingen 
van zieken zijn aange- 
wakkerd, volgden op de 
beslissing van minister 
Deetmans om Limburg 
geen hartchirurgie te ge
ven. Volgens de minister 
eet de Limburger te vet 
en drinkt hij teveel bier.

In een „kennelijke staat” 
verkerend zou hij daar
aan toegevoegd hebben: 
„Als men zo nodig een 
hartchirurgisch centrum 
wil hebben moeten ze het 
geld maar in Wylre bij 
Brand gaan halen. En als 
ze daar niks krijgen kun
nen ze nog altijd met Gij- 
sen naar Lourdes”. Dat 
was voor de Provinciale 
Hartpatiëntenvereniging 
het sein om tot de aanval 
over te gaan. Er werd een 
knokploeg „Hard tegen 
hard” opgericht, waarop 
de nierpatiënten volgden 
met de „Niersteen”, de 
herniapatiënten met 
„Over mijn rug” en de ve
nerische patiënten met 
„De Harde Sjanker”.

In een gezamenlijke ver
klaring hebben de bestu
ren van de verenigingen 
het optreden van hun 
harde kernen goedge
praat. „De universiteit 
heeft ons met schone be
loften aan het eerste

Een woedend lid van de patiëntengroep 'Niersteen' gooit uit alle 
macht een steen in de richting van het Groene Kruisgebouw in 
Nieuwenhagen. Het gebouw, dat in 1981 door dr. J. Kremers is 
geopend, liep ernstige schade op.

lijntje gehouden, krijgt 
daardoor een ziekenhuis 
dat nog te slecht is om als 
kippenhok te dienen en 
laat ons letterlijk verrek
ken onder de rapporten”. 
Professor Appels ver
klaart de woedereactie 
van de Limburgse bevol-

Rommelmarkt

rommelmarkt is

Op zaterdag 18 augustus 
organiseert het comité 
HV (Hemker Vaarwel) in 
samenwerking met de 
werkgroep BW (Bonke 
Welkom) een rommel
markt. Naast de verkoop 
van allerlei afgedankte 
onderwijs- en onder- 
zoeksspulletjes zullen er 
voor de studenten spel
letjes worden georgani
seerd. De opbrengst van 
deze 
t.b.v. een kado voor de 
first ladies van de gaande 
en de komende rector. 
Dit op initiatief van de 
Emancipatiecommissie 
van de RUL die van me
ning is dat de rectorman- 
nen al genoeg in het zon
netje worden gezet. Het 
college van dekanen 
heeft in de geest van dit 
initiatief besloten om een 
Solex ter beschikking te 
stellen aan het secreta
riaat van de rector, want 
„het kan niet genoeg be
nadrukt worden hoe mo
biel de rol van de vrouw 
is binnen het rectoraats- 
gebeuren”. Aldus het col
lege.
De rommelmarkt wordt 
gehouden op de speel
plaats van het Hoofdge
bouw van 10.00-16.00 uur. 
Standwerkers kunnen 
zich nog tot 15 augustus 
melden bij Lambriex. 
Verder worden er nog 
vrijwilligers gevraagd om 
de hal van de tweede ver- 

king uit de aard van de 
mensen: „De Limburger 
is een doodgoeie mens, 
maar als je hem laat gelo
ven dat we hier in Maas
tricht de dood kunnen 1 
overwinngn dan moet je 
ook laten zien dat je dat 
kunt. Aan de slag dus!” 

dieping (rectorshal) op
nieuw te behangen met ■ 
representatief behang. 
De dienst Bouwzaken 
roept handige Maastrich- i 
tenaren op om komend 
weekend „hun” universi- , 
teit van een antiek 
kleurtje te voorzien (Sint 
Jan’s - rood). Men kan 
zich met kwast of roller 
melden bij de heer Mees
ter.
Ter afsluiting van de 
rommelmarkt zal de stu
dentenpastor het Hoofd
gebouw aan de Tongerse- 
straat omdopen tot Bon- 
kebuilding. Ook voor een 
hapje en een drankje 
kunt u bij de markt te
recht. Maastrichtenaren 
die Wellens én het Acade
misch Ziekenhuis én de 
RUL een open hart toe
dragen zijn bijzonder 
welkom. De Humburger 
staat er in ieder geval ook 
met een oud-papier- 
stand. Namens de direc
tie van de Humburger 
roept de redactie daarom 
ook alle Humburgers op 
om oude Humburgers in 
te leveren bij onze stand. 
De lezer die de tweedui
zendste kilo oude Hum- 
burger inlevert mag op 
kosten van de Humbur- 
ger met zijn partner de 
nieuwe rector vergezel
len op zijn eerste buiten
landse reis naar een war
me universiteit. Nog
maals welkom.
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Academische Broekhandel moet naam veranderen

C&A wint kort geding
C&A is er zeker 
van het kort ge
ding te winnen 
dat speelt op 18 
augustus en gaat 
tegen de Maas
trichtse „Broeken
shop” die zich in 
advertenties als
maar blijft verko
pen met „De aca
demische Broek
handel van Maas
tricht”.
C&A is al ruim een jaar 
door het College van de 
RUL bij KB benoemd tot 
officiële academische 
broekhandel van de 
RUL, maar de Broeken
shop, die toen werd afge
wezen, blijft maar actie 
voeren en onrust zaaien. 
De baas van Broeken- 
schop, Jeansema, wil er 
alles aan doen om ook 
academisch genoemd te 
worden en zijn broeken 
te slijten aan de zitgrage 
afnemers van de RUL. 
Jeansema is ook witheet 
dat de RULraad een mo-, 
tie het licht heeft doen 
verschijnen dat de RUL 
zijn broeken gespreid

de snuffelfunctie van 
mijn winkel uit de naad 
moeten werken en zelfs 
korte broeken en een kol- 
lektie Lederhosen van 
heb ik jou daar in de rek
ken gehangen volgens 
voorschrift, en nou die 
flauwekul weer.” De di
recteur van het C&A- 
concern ontkent dat er 
ook maar enige sjoemel- 
truc zou zijn toegepast bij 
het verwerven van de 
RUL als vaste broekafne- 
mer. Bovendien zegt hij: 
„Wij zijn inderdaad voor
deliger en let u vooral 
eens op de tientallen 
kleuren grijs en zwart in 
onze broekencollectie, 
die jongens van Tragos 
komen hier al jaren hun 
grijze beenwarmers ko
pen en hoogleraarsvrou- 
wen lopen hier de tweede 
etage plat voor een man
telpakje in stijl of een 
avondjapon voor de dies. 
De Pantalontheek van de 
RUL koopt voorlopig ge
woon bij C&A en niet bij 
de „Broekenshop”. „Als 
ik mij niet aan van De 
Biggelaar hou, dan zit ik 
op hete kolen, of ik 
scheur uit de naad”, al
dus een glimlachende 
Pantalonthecaris.
C&A vindt dat de RUL

komen. Een actiegroep 
binnen de RUL is nog 
steeds bezig via een gede
gen onderzoek, uit te voe
ren door zware broeken
commissie, aan te tonen 
dat de broekverkopers 
van Jeansema deskundi
ger en talrijker zijn dan 
de dames van C&A en 
dat „Broekshop” een 
kleinschalige unit is met 
een ongekend breed sca
la aan rib, plooi, met of 
zonder omslag, buiten
landse slipjes, lingerie 
met bijpassende gelegen- 
heidsbroeken en niet te 
vergeten een persoonlijk 
benaderende snuffel
functie. Een woordvoer
der van de actiegroep 
zegt het zo: „Wij zullen 
wel eens zien wie hier de 
broek aan heeft, het be
stuur of wij”. Van de Big
gelaar, die zelf altijd goed 
in het pak zit, was niet 
voor commentaar te van
gen. Volgens de Dienst 
Voorlichting zal de 
knoop dan pas definitief 
kunnen worden doorge
hakt wanneer de eerste 
hoogleraar Bewegings
wetenschap advies heeft 
uitgebracht.

over heel Maastricht en 
omgeving moet kopen. 
„Heb ik eerst die verdom-

nu maar eens eindelijk 
met de billen bloot moet 
en zijn belofte moet na-

"20 ZAG M'JN 
WeP-elD er. 25 
Jaar. lam o uit . 
EEN ZjnaR-tE 
LGEGiTe
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NA ENIGE JAR£M MORStte STVOie :

’Geniet er maar van, damesOs de eerste gedachte die bij ons opkomt bij het bestuderen van dcz« 
foto. We hebben lang genoeg moeten wachten, maar nu is hij er: de gouden Limburgse zon. Twe* 
secretaresses hebben van hun chef een dagje vrijaf mogen nemen. Zal hij zich strakjes bij hen 
vervoegen?
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WE SAMEM 
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Nekslag voor Leiter-Nypels en Servaas?

DE SLEGTE EN RL SLUITEN 
MILJOENENCONTRACT
Na maanden van moeiza
me en vooral geheime on- 
derhandelingen zijn de 
Rijksuniversiteit Lim
burg en tweedehands- 
boekhandel De Slegte tot 
overeenstemming geko
men om de komende vijf 
jaar voor tenminste 8,2 
miljoen gulden boeken te 
leveren. Zowel De Slegte 
als RL zijn zeer tevreden 
over de transactie.
De slepénde affaire rond 
de academische boek
handels in Maastricht is 
op een verrassende wijze 
tot een ontknoping geko
men. Naar eerst nu is ge
bleken, heeft de Slegte al 
sinds de vestiging in 
Maastricht in 1982 werd 
geopend, toenadering ge
zocht tot de universiteits
bibliotheek. Topman P. 
Slegter van de ramsj- en 
Pulpboekhandel: „Inder

Van een vijfling hoeft u niet wakker te liggen

Je leest van alles in de krant. 
Bijvoorbeeld over geklungel met 
eierstokken. Je vraagt één kind 
en tot je grote schrik komen er 
vijf. Vijf tegelijk... is dat helpen?

Daarvoor moet je in Brabant 
zijn. Zoiets gebeurt niet bij ons in 
Limburg. Ouders in spe die geen 
kindje kunnen krijgen hoeven 
zich niet ongerust te maken. 
Deugen uw zaadjes niet of heeft u 
problemen om ze „op de 
bestemde plaats” te krijgen?

Geen nood. Wij helpen.
Kerngezonde aankomende artsen 
staan geregeld hun zaad af om uw 
droom tot waarheid te laten 
worden.

Praat er eens over met ons 
team. Bel 6x8 in Maastricht en 
vraag naar Eugenie. Discretie 
verzekerd!

Spermabank Limburg

U het eitje, wij het zaadje...

daad! En toen de univer- 
siteit overging tot aan
koop van een zeer grote 
partij tweedehands boek
werkjes, de zogenaamde 
Jezuïtencollectie, was de 
tijd rijp voor wat inniger 
contacten. Wij zijn eerst 
eens gaan praten met het 
hoofd van de RL-biblio- 
theek, en toen bleek dat 
deze niet onafwijzend 
stond tegenover ons 
voorstel om met de RL in 
zee te springen, zijn de 
onderhandlingen met de 
geheime universiteits- 
raadscommissie voor 
academische boekhan
dels geopend. En ik mag 
wel zeggen: met succes!” 
Collegelid mr. R.B. van 
den Biggelaar, in wiens 
portefeuille de boekwin
kels van Maastricht zit
ten, meent: „Na lange en 
stugge onderhandelin-

(ADVERTENTIE) 

gen, babbelbabbel, ben 
ik er toch in geslaagd om 
ondanks babbelbabbel- 
rabarberabarber, het uit
stekende boekhandels- 
concern De Slegte wat 
betreft rabarberrabarber- 
babbel binnen de poor
ten van onze geliefde 
Alma Mater te krijgen! 
En voornamelijk doet mij 
dat babbelbabbelbabbel 
een uiterst groot genoe
gen omdat de heer De 
Slegte regelmatig bij mij 
komt dineren. Dat hij ook 
nog Roomsch Katholiek 
is, is babbelbabbel. Neen, 
deze transactie is voor 
mij zeer plezierig!” 
Overigens is het nu ook 
voor studenten mogelijk 
om op vertoon van hun 
collegekaart de Slegte’s 
pulp met een extra kor
ting van 15% in bezit te 
krijgen.

Wat valt hier te verbergen?

Zwijgplicht onzin
Het tweewekelijkse verschijnend blaadje van 
de RUL, „Observant” gaat met ingang van 18 
augustus een rubriekje publiceren onder de 
titel „Vóór vijven”. In dat rubriekje komen 
RUL-mensen aan het woord over de hobbies 
die ze hebben buiten hun vrije tijd, dus tijdens 
kantooruren. Waarom deze rubriek? De redac
tie: „Wij zijn al een tijdje bezig met de rubriek 
„Na vijven”, daarin vertellen medewerkers en 
studenten wat ze zo al doen in hun vrije tijd. 
Maar wij zijn een kritisch opiniërend blad dat 
de RUL-mens als totaal, dus als werkende mens 
wil volgen en controleren. Daarom wilden wij 
wel eens weten wat er zoal tijdens kantooruren 
gebeurt, „Voor vijven” dus. Maar wie schetst 
onze tweewekelijkse verbazing toen een van 
ons een copie van een brief kreeg toegespeeld 
gericht aan hoogleraren, bestuursleden, deka- 
nen, toekomstige dekanen, hoofdprojectlei
ders, jaarcoördinatoren, diensthoofden en 
noem maar op, waarin een zwijgplicht wordt 
opgelegd ten aanzien van deze rubriek”.

Toen de Humburger 
bij het College van Be
stuur informeerde 
naar deze zaak werd er 
alles behalve geheim
zinnig over gedaan: 
„Kijk”, aldus een 
woordvoerder van het 
bestuur, die na een 
buitenlandse reis van 
drie weken twee we
ken thuis aan het wer
ken was om de zaak in 
te halen, „als topmen
sen uit onze organisa
tie in het openbaar be
kend zouden maken 
aan welke projecten er

Jong en oud van harte welkom

Schaapscheerdag
Op zaterdag 18 augustus 
wordt er tussen 10.00 en 
16.00 uur weer een 
schaapscheerdag georga
niseerd op de BMC-Kin- 
derboerderij van de RUL. 
In de voorafgaande jaren 
heeft dit evenement met 
een wollig programma 
voor jong en oud zeer veel 
publiek getrokken. Naast 
het traditionele scheren 
van een aantal schapen 
worden er weer demon
straties gegeven in spin
nen, weven, ratje killen, 
melken en kaas maken. 
Maar men kan uiteraard 
ook proberen dit zelf te 
doen. De kleintjes kunnen 
een ritje maken op de rug 
van een echte professor of 
zelf iets maken. Deze dag 
wordt evenals vorige ja- 
ren georganiseerd door 
de Proefafdeling voor 
Dieren van de RUL in sa
menwerking met dona
teurs van de Dierenbe
scherming en Vrienden 
van het Asiel. De toegang 
tot dit evenement is gra
tis, evenals de witte mui
zen die aan iedere bezoe
ker verstrekt worden. 
Iedereen is van harte wel
kom. Op de binnenplaats 
komt weer een kraam te 
staan waar een drankje 
en een hapje te krijgen 
zijn.

gewerkt wordt door 
wie en waar, van hoe 
laat tot hoe laat enz. 
enz. enz., dan zou dat 
bij de gewone mede
werker en bij het gro
tere publiek, want de 
pers pikt zoiets maar al 
te graag op, tot enorme 
misverstanden kun- 
nern leiden. U denkt 
toch zeker niet dat al 
die duurbetaalde top
mensen voor hun lol 
’s morgens wat later 
komen, om elf uur 
gaan lunchen, en dan 
wat vroeger naar huis 

Groot was de verbazing van de 14-jarige Erwin Hermans, toen 
zijn vader met een volwassen zeug thuiskwam. Tijdens het 
schaapscheren werd ontdekt dat onder de dikke schapevacht 
een geheel ander dier huisde dan in het proefdiercentrum tot nu 
toe aangenomen werd. „Er moet iets misgegaan zijn tijdens het 
DNA-geknutsel waar we hier mee experimenteren”, is de ver
klaring van dokter van de Boogert, die van plan is het dier op te 
eten.

gaan tussen de verga
deringen door. U dacht 
toch zeker niet dat al 
die kartrekkers voor 
hun eigen plezier de 
wereld bevliegen om 
een beetje bij te blij
ven, ja? Ü gelooft toch 
zélf niet dat die men
sen vóór vijven con
stant tussen de verga
deringen door, hier, in 
Den Haag en noem 
maar op, van minuut 
tot minuut aan het pro
duceren kunnen blij
ven? Die mensen zijn 
altijd bezig, begrijpt u 
wel, altijd, ook in hun 
vrije tijd. En dan mo
gen ze wat ons betreft 
best wat later en wat 
minder als de dienst 
dat toelaat. Kom nou.

Kijk, dat bedoel ik 
nou, en dat zou ver
keerd kunnen overko
men. Het is daarom dat 
wij als bestuur onze 
oververmoeide men
sen willen beschermen 
tegen dat sensationele 
gedoe en suggestief 
geleuter van zo’n ru
briek in Observant, 
maar schrijft u dat wat 
anders op in uw Hum- 
burger, anders krijgen 
we daar weer gelazer 
mee. Nee van zwijg
plicht is geen sprake, u 
moet dat zien als een 
gentlemans agreement 
van „daar doen wij niet 
aan mee”, begrijpt u 
wel?”
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Nieuws uit ons dorp

ERNSTIGE PSYCHIATRISCHE GEVALLEN 
GESIGNALEERD IN
DE MEDISCHE FAKULTEIT Hi
Onder de studentenpopula
tie van de medische fakulteit 
van nieuwe Maastrichtse 
universiteit lijkt zich een epi
demie te ontwikkelen van 
slachtoffers die min of meer 
akuut psychisch dekompen- 
seren.
Aan het hoofd van buro on
derwijs, de heer Oswald Kol- 
le vroegen wij om hoeveel 
gevallen het gaat. „Officieel, 
als ik de gegevens van van
daag erbij optel, gaat het om 
37 gevallen - het is echter 
niet onwaarschijnlijk dat dit 
cijfer feitelijk veel hoger is, 
omdat wij gegevens pas vrij 
laat ontvangen; bovendien 
laat het aantal meldingen 
een duidelijke stijgende lijn 
zien”.
Door de capaciteitsgroep 
Epidemiologie is onmiddellijk 
onderzoek gestart naar dit 
opmerkelijke en zorgwek
kende fenomeen. Dit onder
zoek, dat wordt uitgevoerd 
onder verantwoordelijkheid 
van de heer Pieter-Jan-Joost 
Klipschilt, is nog niet afge
rond, doch er zijn reeds eer
ste gegevens bekend: „Met 
het patiënt-controle-onder- 
zoek”, aldus Pieter-Jan- 
Joost, „dat wij sedert enige 
tijd uitvoeren, kunnen we al 
enige konklusies trekken: in 
ieder geval kan gesteld wor
den, dat het fenomeen van 
het psychisch dekompense- 
ren van medische studenten 
epidemische vormen heeft 
aangenomen. De vergelij
king met studentenpopula
ties van andere universitei- 
ten rechtvaardigt dit, omdat 
de incidentie in Maastricht 21 
keer hoger is dan het lande
lijk gemiddelde”. Over de 
oorzaken van dit fenomeen 
kon hij geen wetenschappe
lijk gefundeerde uitspraken 
doen. In de wandelgangen 
wordt gehoord, dat men het 
plotseling alarmerende ver
schijnsel direkt wijt aan het 
examenreglement. Klipschilt 
zegt: „Ik durf hierover geen 
uitspraak te doen. Ik kan wel 
zeggen dat er een korrelatie 
lijkt te bestaan tussen het 
verschijnsel enerzijds en de 
invoering van examens an
derzijds. De aanwijzigingen 
daarvoor zijn tweeledig: de 
ene is, dat het ontstaan van

■■IIIM^
Studentenvereniging laat masker vallen

NSEM niet naar Spelen
In navolging van de 
meeste socialistische 
landen zal het hoofd
bestuur van de pro
gressieve vereniging 
NSEM haar leden niet 
toestaan naar de 
Olympische Spelen in 
Los Angeles te gaan. 
Na rijp beraad heeft 
het hoofdbestuur van 
NSEM besloten om de 
Spelen te boycotten.
Een NSEM-woord voer
ster verwoordde het be
sluit als volgt: „Nadat we 

net fenomeen in de tijd direkt 
volgt op de invoering van de 
examens; de andere aanwij
zing vindt u in de interpretatie 
van behandelende psychia
ters. De eerste van deze 
aanwijzingen zullen wij zeker 
in ons onderzoek betrekken, 
de andere kan ik niet toelich
ten, want psychiatrie is mijn 
vak niet”.
De vraag met betrekking tot 
oorzaken dan wel luxerende 
momenten legden wij voor 
aan professor Sigmund Ri- 
chaards. Hij is hoogleraar kli
nische psychiatrie, al vele ja- 
ren verbonden aan de Rijks
universiteit Limburg en hij 
behandelt zelf ook een aan
tal van de studenten die 
slachtoffer zijn geworden. 
„De situatie is uitermate zor
gelijk”, aldus de professor, 
„de studenten die ik behan
del vertonen verschijnselen 
die wij nosologisch aandui
den met de term schizzofre- 
nie; dat is een syndroom dat 
wij ook zien bij patiënten die 
tijdens hun opvoedingsperio- 
de zijn blootgesteld aan 
„double-bind boodschap
pen”, Watzlawick, red.) dat 
betekent, dat de schizzofre- 
nie-patiënten in hun kinderja
ren indringend zijn gekon- 
fronteerd met boodschappen 
als: „goed zo, jongetje” en te
gelijk krijgt hij een klap „om 
het maar wat vereenvoudigd 
voor te stellen”.
Voor nadere toelichting 
wendden wij ons tot de hoog
geleerde heer prof. dr. Rom
mel, sociale psychiatrie. Hij 

- ziet duidelijke korrelaties met 
de opleidingssituatie waarin 
de studenten moeten leven: 
„kijk”, zo legt de professor uit, 
„de korrelatie tussen de 
schizzofrenie onder studen
ten en de invoering van exa
mens acht ik méér dan hypo
thetisch; kollega Richaards 
heeft gelijk met zijn uiteen
zetting over double-bind en 
het optreden van psychische 
dekompensaties”. Maar aan 
andere medische fakulteiten 
zijn ook examens, en daar 
doet het verschijnsel zich 
niet voor, hoe denkt u dat te 
kunnen verklaren?
„Dan moet u de specifieke si
tuatie van Maastricht in 
ogenschouw nemen. De

een aantal zaken overwo
gen hebben, leek het ons 
verstandiger om niet 
naar Los Angeles te gaan. 
Om te beginnen strookt 
de verregaande commer
cialisering van de Spelen 
onzes inziens niet met de 
basisgedachte achter de 
Olympische strijd. Dat is 
echter een klein detail 
vergeleken met de waan
zinnige campagnes die 
de Amerikanen voeren 
om maar zoveel mogelijk 
mensen te laten ’overlo
pen’ naar de VS. Dat stuit 
ons werkelijk zeer tegen 

grondslag van het onderwijs 
in Maastricht is probleemge- 
stuurd (aan de hand van pro
blemen kunnen studenten in 
eigen verantwoordelijkheid 
kennis en vaardigheden 
eigen maken die zij voor hun 
latere beroepsuitoefening 
nodig hebben) aan andere 
fakulteiten gebeurt dit door 
middel van vakgericht onder
wijs.
Studenten bij ons worden 
steeds beloond wanneer zij 
deze verantwoordelijkheid 
daadwerkelijk op zich ne
men. Tegelijk worden zij - 
sedert de invoering van de 
examens - gekonfronteerd 
met daaraan volstrekt tegen
strijdige boodschappen: jij 
krijgt pas je beloning als je 
voldoet aan de eisen die jul
lie door middel van toetsen 
worden voorgelegd, kortom: 
voldoen aan het eerste bete
kent, dat studenten de ver
antwoordelijkheid voor hun 
studie op zich nemen. Vol
doen aan het tweede bete
kent dat zij de verantwoorde
lijkheid voor hun studie volle
dig uit handen geven. Dat is 
heel konkreet een double- 
bind situatie. Het is dus alles
behalve denkbeeldig, dat dit 
tot ernstige problemen 
moest leiden”.
Konden de deskundigen dit 
niet voorzien of voorkomen? 
Dit vroegen wij aan de voor
malige voorzitter van de on
derwijscommissie dokter 
Marijke van Wanten. „Dat 
kónden wij niet alleen voor
zien”, zegt zij, „wij hébben 
dat ook voorzien; we hebben 
het echter niet kunnen voor
komen, en dat is een ernsti
ge zaak - ik denk dat het fa- 
kulteitsbestuur en de fakul- 
teitsraad, de laatstverant- 
woordelijken, het daar erg 
moeilijk mee zullen hebben. 
Het is al in vroeg stadium ge
signaleerd door met name 
sterk bij het onderwijs be
trokken medewerkers en 
vooral ook door studenten 
zelf, doch zij hebben die 
strijd verloren”. Zij duidt hier
mee op de strijd die gevoerd 
werd in de tijd dat er beslist 
moest worden over het al 
dan niet in te voeren BAE 
(basis-arts-examen) bij gele
genheid van het feit, dat de

de borst, en wij zijn soli
dair met de socialistische 
landen die - volgens ons 
dus terecht - niet aan de 
Spelen deelnemen. Zo’n 
mate van aggressiviteit 
kan je toch niet tolere
ren? Onze leden zullen 
dus niet naar de Ver
enigde Staten vertrek
ken”.
Harm Kuipers, chef d’e- 
quipe van de Limburgse 
delegatie, betreurt het 
NSEM-besluit: „Dit
strookt niet met de Olym
pische Gedachte en de 
Basisfilosofie van de

eerste Maastrichtse studen
ten hun artsenbul zouden 
ontvangen.
Professor van Loven, porte
feuillehouder onderwijs in die 
periode, zegt er nu over: 
„Diep in mijn hart heb ik 
steeds iets tegen dat BAE 
gehad, het was gewoon niet 
nodig, maar ik dacht toen: 
och, wel aardig tegenover de 
buitenwacht. Ik kon toen niet 
overzien dat dat examen op 
deze wijze een eigen leven 
zou kunnen gaan leiden.” 
Wij trachtten prof. Miss- 
greep, dekaan van de medi

Rijksuniversiteit! Deze 
boycot lijkt mij uiterst 
onverstandig; naast het 
feit dat het nationale, in
ternationale en zelfs uni
versitaire verhoudingen 
vertroebelt, is dit ook in 
sportief opzicht een kort
zichtige beslissing”.

Het Nederlands Olym
pisch Comitee onthoudt 
zich vooralsnog van ieder 
commentaar. Volgens di
plomatieke waarnemers 
zou dit eventueel instem
ming met het NSEM-be
sluit kunnen betekenen.

sche fakulteit te bereiken, 
doch deze verdween bij zijn 
aankomst in Maastricht on
middellijk in het geheim be
raad van het fakulteitsbe- 
stuur - hij onderbrak daar
voor zijn reis in China, alwaar 
hij met verve het Maastricht
se systeem propageert. Prof. 
Kemphaan, gynaecoloog en 
lid van de FR, maant tot 
kalmte: „Waar maken we ons 
druk over? Studeren was in 
mijn tijd al zeer stressend, 
double-bind - een aardige 
soft-theorie, die echter in no- 
nonsense wetenschappen
als geneeskundige geen 
stand houdt...

Double-bind is voor mij da
gelijkse koek en ik ben er al 
op jeugdige leeftijd professor 
mee geworden, en ik ben 
toch ook niet gek? Nee, die 
paniek is onzin. Voor mij is 
het een kwestie van natuurlij
ke selektie; wat moeten wij 
met artsen zonder stress-re- 
sistentie of onvoldoende 
frustatietolerantie”.

Desalniettemin wordt de zor
geloosheid niet door ieder
een gedeeld. Prof. F. Bink, 
voorzitter van de examen
commissie beperkte zich tot 
de zakelijke uitspraak: „Dit 
gaat ons van de examen
commissie niet aan. Wij oor
delen slechts volgens harde 
kriteria en op grond van de 
studieresultaten die ons via 
buro onderwijs bereiken. 
Hardnekkig geruchten doen 
echter de ronde dat hij zijn 
voorzittersfunktie gaat neer

leggen en het rectoraat van 
het CvB ambieert, weg uit de 
medische fakulteit dus.

Inmiddels organiseren stu
denten zich, gesteund door 
in allerijl uit den lande terug
gekomen in Maastricht (zon
der examens) afgestudeerde 
artsen, en bereiden harde 
akties voor om hun eis: „Weg 
met de examens en rehabili
tatie van de fomatieve eva
luatie” kracht bij te zetten. 
Hun aktie vindt steun bij veel 
medewerkers.
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Het fakulteitsbestuur staat 
voor een zeer moeilijke be
slissing. Het moet de raad 
een besluit voorleggen, dat 
zeer ingrijpend zal zijn: óf zal 
het neerkomen op onmiddel
lijke afschaffing van exa
mens en opnieuw terug te 
keren tot het aan het pro- 
bleemgestuurde onderwijs 
inherente toetssysteem dat 
bekend is onder de term 
’voortgangsevaluatie’ óf zal 
het probleemgestuurde on
derwijs geheel moeten wor
den afgeschaft en vervangen 
worden door het traditionele 
vakgerichte en kusorische 
onderwijs (waar binnen 
Maastricht nu juist vernieu
wing wilde realiseren).
Het ziet er naar uit, dat alleen 
een dergelijke ingreep kan 
voorkomen dat er nog meer 
slachtoffers vallen eg dat de 
studenten die nu in behande
ling zijn enige kans krijgen 
hun studie in de geneeskun
de ooit met succes te kunnen 
hervatten en afronden.
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\Een diskussie over de nota-Beiaard

Het onderzoeksmaatje en het 
faillissement van de tweede fase
daarin de Partij van de Arbeid de linkse studentenvakbond beschuldigt van vulgair marxistisch denken, 
l'nks en rechts in de studentenbeweging elkaar bijna vinden en de vakbeweging waakt over de werkgele-
8enheid. De diskussie vond plaats tijdens een diskussie in Amsterdam op initiatief van de Universitaire 

naar aanleiding van de het plan van minister Deetman om de universiteit te bemannen met „assis- 
,enten-in-opleiding”.
“Uiten woedden anti-kernwapendemonstraties, binnen sorteerden ekonomiestudent Daniël Engelsman
gittens de Landelijke Studentenvakbond, universitair topambtenaar en voormalig studentenaktivist 
’’outer Koning van de ambtenarenvakbond ABVO/KABO, medicijnenstudente Lydia Stroet van het In- 
teruniversitair Studentenoverleg en PvdA-kamerlid en ex-studentenleider Jacques Wallage namens het 
'ederlandse volk hun bezwaren. De volgorde is van ”Wij zijn overigens nog steeds tegen de hele tweefa- 

Sei,struktuur” tot „Nogmaals, een definitief eindoordeel geef ik niet”.

^et wetenschappelijk onderwijs 
: as even in verwarring. Pais had 

ert>g procent van de universitair 
afestudeerden willen laten door
nomen naar de tweede fase van 

' et wetenschappelijk onderwijs.
.Cn mager plan, waarvoor de finan
cing ontbrak en waarvan na het 
iCtrek van de liberale onderwijs- 
i^'nister niets meer werd vernomen. 
I °en kwam opvolger Deetman met 
2|Jn Beiaardnota: Ruim vijfduizend 
Pas afgestudeerden mogen als assis- 
er|t-in-opleiding vier jaar lang aan 
Un proefschrift werken tegen bijna 

,et minimumloon. Een vrijwel ver- 
,°ren generatie kan weer aan het 
*pk. De vergrijsde wetenschap 

Ujgt vers bloed. Vijfduizend afge
studeerden komen niet op straat en 
prden bovendien volwaardig on- 
Czoeker. En: voila de lang ver
achte tweede fase.
■°en kwam de argwaan. Want on- 

dit gesternte gaat alles uit de 
engte of de breedte. In de weten- 

“chappeiijke wereld, onder politici 
| n bij de gelukkige aanstaande as- 
Jfenten rezen steeds meer bezwa- 

U- Maar omdat niemand precies 
’^zelfde bezwaren heeft holt 
/•aard door, neemt behendig alle 
^mokratische hobbels, hoort wel 

. et ja maar niet de mitsen en laat 
^!taks op 20 juni wellicht ook de 
. 'Veede Kamer in verdeeldheid 
Miter.
r°°r het wetenschappelijk onder
lijs zou dat een kleine ramp zijn, 
j^den LSVB en ABVA/KABO. 

, auiël Engelsman: „Het is geen op
ging maar een baan. Een oude 
aan in een nieuw jasje, die niets 
Plost en niets toevoegt en ten kos- 
e gaat van de beloofde tweede fase

opleiding. En die sollicitatie, die ex- 
a selektie zit ons heel erg hoog.” 

1^ °uter Koning: „Als opleiding 
ebben wij er geen behoefte aan.

STUDENT MET 
EEN 

Ziektekosten 
Verzekering 
Van de ssgz

Wat kost een reis
verzekering bij de 
SSGZ?
Voor jou

ipiek
per dag!

HetSSGZ- 
informatieburo vertelt 
je er meer over. 
Of bel 01719-70944

Voor mensen met zo'n hoge specia- 
lisiatie is nu al te weinig toekomst. 
Als baan hebben we er evenmin be
hoefte aan. Het zijn tijdelijke ba
nen, die ten koste gaan van vaste”.

Vooruitgang
De anderen zien in de opleiding „op 
zich” mogelijkheden. Jacques Wal
lage: „Om het heel cru te zeggen: 
zelfs al zou er geen enkele onder- 
zoekersbaan zijn de komende tien 
jaar, dan nog zou ik willen dat het 
leren bedrijven van wetenschappe
lijk onderzoek een zwaardere taak 
werd van de universiteit. Vanwege 
de wetenschappelijke vooruitgang, 
die voor een belangrijk gedeelte 
drijft op jonge onderzoekers”.
Lydia Stroet: „Het is beter dan het 
oorspronkelijke plan van Pais. In 
die een of twee jaar kun je weinig 
doen?’ Dan komen de mitsen. Het 
aantal plaatsen is te gering. De as
sistent dreigt te worden opgezadeid 
met allerlei klussen die nu de we
tenschappelijk medewerker doet of 
de studentassistent. Wallage: „Van 
tweeeën één. Of het is een oplei
ding, die betaald zou moeten wor
den via studiefinanciering, óf het is 
een baan, en dan moet hij behoor
lijk beloond worden. Ik neig naar 
het eerste.” Lydia: „Er wordt pok 
niet gedifferentieerd naar oplei
ding. Een letterenopleiding zou bij
voorbeeld korter kunnen, waardoor 
er meer plaatsen komen.”

Handjevol
Een bevredigende invulling van de 
tweede fase echter is dit plan voor 
geen van de partijen. Toch moet die 
er komen, want vier jaar eerste fase 
is onvoldoende. Daniël: „Maar de 
oplossing is niet: een vierjarige ver
volgopleiding voor een handjevol. 
Geen tien procent, maar in principe 
honderd procent van de afgestu
deerden moet kunnen doorstro
men, als zij daarvoor kiezen. Zo’n 
lange opleiding versmalt de stroom, 
en daar zijn wij mordikus tegen." 
Lydia: „Om een onderscheid te 
krijgen tussen universiteit en be
roepsopleiding zou je inderdaad 
naast die onderzoekersopleiding 
nog iets moeten hebben, vind ik. En 
dat komt aardig overeen met jullie 
idee van het vijfde jaar. Vier jaar is 
toch te gering voor een, al klinkt dat 
elitair, echt akademische vorming.” 
Daniël: „en ook maatschappelijke 
vorming.”
Wouter: „De Partij van de Arbeid 
heeft altijd gezegd dat dat kan door 
de eerste fase langer te laten du
ren.” Jacques: „Ik beschouw het te
rugdraaien van de studieduurver- 
korting als niet realistisch en maat
schappelijk ongewenst. Ik zie ook 

niet dat de Partij van de Arbeid 
daarvoor meer middelen ter be
schikking zou willen stellen. Het 
kan wel zijn dat die ideeën tien, 
vijftien jaar geleden leefden, maar 
ik meld nu maar even dat het niet 
realistisch is, mensen studieduur- 
verlenging voor te houden als de 
PvdA straks gaat regeren.”
Ook de minister zelf heeft voor de 
tweede fase aan aanvullende be
roepsopleidingen gedacht. Zijn 
konklusie is: die moeten de be
roepsvelden zelf verzorgen, in de 
vorm van post akademisch onder
wijs. Daniël: „En daar heeft de mi
nister helemaal niets over te zeg
gen, of die er komen of niet. Ik 
denk dat hij zijn verantwoordelijk
heid ontloopt.” Lydia: „Er. is geen 
zicht op de kwaliteit, en ze zijn 
duur.”
Jacques: „Hier wordt in feite het 
failliet van de tweede fase erkend, 
zonder dat konklusies getrokken 
worden. Ik ben ervan overtuigd dat 
de universiteit, ook wat de overige 
tweede faseopleidingen betreft een 
wezenlijke rol moet blijven vervul
len. Ik zal Deetman dus niet volgen 
waar het gaat om de rol van het be
drijfsleven. Dit is in wezen een stuk 
privatisering van het hoger onder
wijs.”

Triviaal
Terug naar de assistent-in-oplei- 
ding, die ook is aangeprezen als de 
redding voor een verloren generatie 
intelligentie. Helemaal geen oplos
sing, vindt de vakbeweging. Wou
ter: „Al die mensen worden na die 
vier jaar evengoed op straat ge
gooid.” Jacques: „Dat worden de 
afgestudeerden van de eerste fase 
ook. Daarom vind ik die banendis- 
kussie zo triviaal. Als je deze rede
nering doortrekt, moeten we een 
aantal opleidingen überhaupt niet 
meer geven.”
Wouter: „Het gaat om vergaande 
specialisaties die de kans op de ar
beidsmarkt verkleinen. Een titel is 
vrijwel uitsluitend van belang in het 
wetenschappelijk onderwijs, en dat 
is nu al meer dan verzadigd. Onder
zoekscentra van bedrijven leiden 
zelf hun mensen op.” Jacques: 
„Topmensen uit bedrijven hebben 
mij anders verzekerd, dat er een 
groot tekort is aan mensen die kwa
liteit hebben bewezen in de funda
mentele research. Het terugdringen 
van de studieduur speelt daarbij 
wellicht mee.”
Daniël: „Er zijn nog helemaal geen 
tweefasen-afgestudeerden. Het is 
dus fiktief dat daarom de kwaliteit 
zou teruglopen. Het bedrijfsleven 
wil natuurlijk heel graag hoog opge
leide mensen waarvoor het zelf niet

hoeft te betalen.” Jacques: „Een 
wat vulgair marxistische redene
ring. Het is waar, dat op dit moment 
research en development in het be
drijfsleven onder druk staan. Maar 
ook, dat dat zelfde bedrijfsleven het 
als een prioriteit ziet om dat volume 
te herstellen. Ik denk dat wij als 
land onze kennisintensieve aktivi- 
teiten aan het opschroeven zijn, en 
ik zou niet willen dat wij nalaten 
tweefasenopleidingen op poten te 
zetten onder het motto: er zijn geen 
banen.”

Lunch
Banen scheppen doet het Beiaard- 
plan daarentegen ook niet. Wouter: 
„Als je klakkeloos arbeidsplaatsen 
optelt is het natuurlijk een pracht 
oplossing. Maar door de taakverde
ling vloeiden banen weg. De stu
dentassistent verdwijnt. Netto le
vert het weinig op, er komen alleen 
veel meer laagbetaalden bij." Jac
ques: „En iedere klaim die je neer
legt voor een hoger loon leidt auto
matisch tot minder banen, of ande
re maatregelen om dat geld te vin
den. Toch ga ik die klaim niet uit de 
weg, ook omdat de universiteit 
moet kunnen konkurreren. De 
goeie afgestudeerden hebben toch 
nog steeds de keus tussen een baan 
en blijven.”
Dbs dan maar minder mensen? 
„Nee”, vindt Jacques, „Een flexibe
ler personeelsbeleid. En denk daar
bij ook eens na over een hoogleraar 
die voor vijf of tien jaar wordt aan
gesteld, een wetenschappelijk me
dewerker die voor een aantal jaren 
op een klus wordt gezet. Dan praat 
je inderdaad over opschonen van 
arbeidsrechtelijke verhoudingen. 
Maar ik denk dat ik dan de vakbe
weging ga tegenkomen.”
Wouter: „Als jij je zin krijgt mogen 
er straks twee mensen van 25 aan de 
universiteit beginnen als er een van 
45 uit gegooid wordt. Nee, over dat 
soort voorstellen valt met ons niet 
te praten. Wij hebben gezegd: moet 
het salaris van de hoogleraar zo 
hoog blijven? Het maximum in het 
middelbaar onderwijs zou ook op 
de universiteit normaal gesproken 
als maximum kunnen gelden.” Jac
ques: „Dat soort nivelleringsmaat- 
regelen neem ik niet voor mijn re
kening. Het bedrijfsleven koopt een 

aantal van onze mensen weg, en ik 
wens niet dat de universiteiten daar
onder lijden. Ik denk zelfs aan extra 
toelagen en sekundaire arbeids
voorwaarden voor mensen die we 
hard nodig hebben, en over het 
drastisch insnoeren van bestaande 
rechtsposities. Alle andere maatre
gelen zijn lapmiddelen, ook die 
5000 extra banen.”

Onsmakelijk
De studentenbeweging, die zich een 
beetje buiten deze vakbondsdiskus- 
sie heeft gehouden, mengt zich op 
dit punt in de strijd. Het ging toch in 
de eerste plaats om een opleiding? 
Daniël: „Wij voelen er weinig voor, 
de onsmakelijke keus opgedrongen 
te krijgen tussen werkgelegenheid 
en studiemogelijkheden. Als dit ka
binet geen werk schept denk ik, dat 
de afgestudeerden voor een deel 
hun eigen perspektief moeten 
kreeëren. Voor lang niet elk onder
zoek heb je een kamertje in een ge
bouw nodig.”
Jacques: „Je moet niet alleen het 
wetenschappelijk bedrijf opzadelen 
met het probleem van de lost gene
ration. Maar toch. De universiteit 
neemt, dat is een wezenskenmerk, 
haar eigen produkten af. Dat proces 
stagneert in hoge mate. Dan krijg je 
het probleem van de mensen binnen 
de poort en de mensen ervoor. Je 
kunt wel zeggen: dat is het pro
bleem van de universiteit niet, maar 
de politiek moet die mensen straks 
toch een antwoord geven.”
Zij krijgt die kans eind juni. Geen 
oplossing voor de verloren genera
tie. Geen uitkomst voor de vergrijs
de wetenschap. Geen uitbreiding 
van werkgelegenheid en slechts met 
zeer veel garanties voor sommigen 
een aanvaardbare onderzoeksoplei
ding. Zal Beiaard het halen, of gaat 
deze tweede fase tegen de vlakte, 
en daarmee ook de eerste? Walla
ge, die de tweefasendiskussie niet 
wenste over te doen: „Die tweefa- 
senwet houdt in de praktijk geen 
stand, maar dat gebeurt niet op de 
koninklijke manier: de hele diskus
sie ten principale voeren. Dat ge
beurt op de manier van aggressieve 
weggebruikers: tegen de vangrail 
met die wet. Daar verzet ik mij te
gen.”

Lin Tabak/UP

Servant 21 juni 1984



Tutti Frutti

Skillslab-toets
(Ingezonden bijdrage)
Tussen de optrekkende ochtendne
vels loopt Jan Pietersen over het par- 
keerplein, Annadal en de eerste dag 
van zijn co-schappen tegemoet. Hij 
kan een bij hem opkomend lichtelijk 
onzeker gevoel niet verdringen, 
maar gelukkig weet hij zich gesteund 
door een vlekkeloos voldoende 
toetsverleden. Zijn eerste wit getooi
de actie betreft een venapunctie. 
Spuit, stuwband... watje... alco
hol... gelukkig weet hij het nog... 
ehmmm. Prik... verdraaid die stuw
band moet eerst, dan maar de naald 
even terugtrekken... Zijn aanvanke
lijke onzekerheid begint uit te 
groeien tot een zeer ongemakkelijk 
gevoel. Enfin, nog eens prikken... 
hè, verdorie nou, vergeten te ont
smetten! Zweet parelt op zijn voor
hoofd en hij krijgt het heet. Soortge
lijke fysiologische reacties blijken 
ook de patiënt in de ban te hebben:
- „Ehmmm... heeft u dit al vaker 
gedaan dokter?”
- „Eh, ja, ja, we hebben het geleerd 
in trainingen. ”
- „Oh...”
- „Ik heb er altijd voldoende voor 
gehad", voegt Jan hier vlot aan toe.
- ,Ja, ja...”, een lichte frons ver
raadt zijn ongeloof, hetgeen Jan 
dwingt tot de verontschuldiging:
- ,Ja, ik vond het wel moeilijk, 
maar gelukkig waren de anderen er 
nog slechter in... ”

Hetgeen ik met dit gechargeerde 
stukje aan de kaak wil stellen is het 
feit dat voor de beoordeling van de 
skillslabtoetsen overgestapt is van 
een systeem met een absolute 60%- 
norm naar een relatieve norm. Dat 
wil zeggen dat je om een station/ 
toetseenheid voldoende te maken, 
niet 60% van de items daarvan goed 
gescoord moet hebben, maar dat 
het gemiddelde (—'/2 S.D.) van je 
jaar de grens tussen voldoende en 
twijfelachtig bepaalt.
Hierdoor kan de situatie ontstaan 
dat een station waarvan je bijvoor
beeld 80% van de items goed hebt 
gescoord, de kwalificatie „onvol
doende” meekrijgt als het gemid
delde 90% is, terwijl een ander sta
tion gemiddeld en ook door jou, 
40% gemaakt, als „voldoende” aan
gemerkt wordt. Zodoende ga je het 

eerste station, dat je a'1 zeer goed 
maakte, bijspijkeren en heb je kans 
hierin een herkansing te moeten 
doen, terwijl je het laatstgenoemde 
onderwerp onbestudeerd kunt laten 
en je tekorten hierbij niet door de 
faculteit worden gecorrigeerd.
Wat nu kan de onderwijsmakers tot 
het invoeren van dit verwarrende en 
misleidende beoordelingssysteem 
verleid hebben?
Ten eerste wordt, ter rechtvaardi
ging van een dergelijk systeem vaak 
gesteld dat de faculteit geen absolu
te norm kan stellen gezien:
a) de moeilijk exact afgrensbare in

houd van het begrip „basisarts”.
b) de wens tot het mogelijk maken 

van het uitwerken van persoon
lijke voorkeuren.

c) de variërende moeilijkheids
graad van de toets.

Voor zover deze argumenten al op
gaan gelden ze hoogstens voor de 
voortgangstoets en niet voor de hui
dige skillslabtoets. Voor deze toets 
is immers de te beheersen stof exact 
gedefinieerd. Tevens is er geen 
sprake van een keuzemogelijkheid 
van de te lopen stations. I.t.t. de 
voortgangstoets is ook de moeilijk
heidsgraad zeer constant aangezien 
voor elk station vastgestelde stan
daarden bestaan.
Ten tweede is het „grote voordeel” 
van het werken met deze normen 
van gemiddelde standaardeviatie 
dat hierbij per definitie elk station/ 
toetseenheid door 70% van de men
sen voldoende, door 15% twijfel
achtig en door 15% onvoldoende 
gemaakt wordt, ongeacht of het sta
tion heel goed of heel slecht ge
maakt is. Het is voor een faculteit 
natuurlijk erg prettig om gegaran
deerd dergelijke fraaie uitslagen te 
krijgen. Dat hierin ook de essentie 
ligt van de beslissing tot overscha
kelen naar een relatieve normering 
blijkt uit de belangrijkste, officieel 
hiertoe aangevoerde argumenten, 
nl.: het bij gebruik van absolute 
normering gebleken grote aantal 
niet-voldoendes en de zware druk 
op de organisatie t.g.v. de vele hier
uit voortvloeiende herkansingen 
(naar PES-publicatie nr. 40). In 
plaats dat men probeert de oorzaak 
van slechte uitslagen te achterhalen 
en evt. deficiënt onderwijs te verbe
teren kiest men de makkelijkste 
weg door de toetscriteria aan te pas
sen.

Dit is onverantwoord beleid en ge
tuigt van onzekerheid. Een univer- 
siteit die opleidt tot een diploma 
waaraan vanuit de maatschappij ze
kere kwaliteitsverwachtingen ver
bonden zijn dient hiervoor vaste 
normen op te stellen en zodoende 
ook in staat te zijn aan te geven 
welk niveau t.a.v. bepaalde stof op 
een gegeven moment bereikt moet 
zijn. Is dit niet het geval en maakt 
men de toetscriteria afhankelijk van 
de uitslagen dan resulteert dit mijns 
inziens uiteindelijk in een basisarts
diploma van zwevende kwaliteit.

Ik hoop dan ook dat deze maatregel 
spoedig ongedaan gemaakt zal wor
den. Zo niet, dan rest mij slechts de 
hoop, dat, mocht ik ooit als patiënt 
in Annadal terechtkomen, ik be
handeld word door een dokter uit 
een goede jaargroep.

Paul Gobée, 2e jaars M.F.

Tot op heden (13 juni) betuigden 102 
mensen adhesie met deze brief. Af
schrift hiervan is reeds ter hand ge
steld aan de Projectgroep Evaluatie 
Studieresultaten en zal tevens, na 
verzameling van adhesiebetuigin
gen, verzonden worden aan de Exa
men Commissie. Hiertoe kan ieder
een die de inhoud van deze brief on
dersteunt vóór 30 juni zijn handteke
ning plaatsen bij de in de diverse lo
caties opgehangen exemplaren hier
van.
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Wat kost een reis
verzekering bij de 
SSGZ voor iemand 
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per dag.

ASIVul het formulier in
SUS* bijhetSSGZ- 

informatieburo
■■S of bel 01719-70944

SWOL-universiteitsfonds opgericht
De Stichting Wetenschappelijk On
derwijs Limburg (SWOL) zal voort
aan functioneren als universiteits- 
fonds. Dat heeft het bestuur van de 
SWOL besloten in zijn vergadering 
van 6 juni j.1.
Het universiteitsfonds subsidieert 
activiteiten van groepen of van indi
viduele medewerkers en studenten. 
Het kan daarbij gaan om zuiver we
tenschappelijke en toegepast we
tenschappelijke activiteiten, om sa
menwerkingsactiviteiten op het ge
bied van WO en HBO, om het ves
tigen en in stand houden van bijzon
dere leerstoelen e.d. Maar ook kan 
ondersteuning worden geboden aan 
activiteiten op het gebied van cultu
rele en creatieve vorming van stu

Subsidies SWOL-universiteitenfonds
In zijn vergadering van 6 juni 
heeft het SWOL-universitei
tenfonds de volgende subsi
dies toegekend:

- ƒ 3050,- aan een mede
werker voor het volgen van 
een cursus epidemiologie 
in de VS;

- ƒ 3000,- voor het uitgeven 
van een proefschrift door 
iemand die om politieke 
redenen uit zijn land moest 
uitwijken;

- ƒ 3000,- aan een student 
van de FdG voor het ver
vullen van een artsassis- 
tentschap op de afdeling 
psychosomatiek aan de 
universiteit van Marburg;

- ƒ 3000,- aan een student 
GVO als tegemoetkoming 
in de kosten van een on
derzoeksproject over voor
lichting over voeding voor 
moeder en kind in Niger;

- ƒ 625,- elk aan twee stu
denten SG voor een onder
zoeksproject in Groot-

denten, het organiseren van studk |n 
reizen voor studenten en medewe1 _Eva| 
kers, het ontwikkelen van contact^ word
met afgestudeerden of het organic 
ren van wetenschappelijke congtë 
sen en bijeenkomsten.

Na de vakantieperiode worden oV 
het SWOL-universiteitsfonds vet 
dere mededelingen verstrekt. If 
middels kunnen verzoeken om sur

genoi 
Deze 

Prtcii 
gangs 
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sidie worden gericht aan: Bestua l”i|ar 

SWOL, Postbus 402, 6200 A» 
Maastricht, tel.: 043-15502 (I there' 

04435-1546. . Bij d
j 'vordi

Dienst Voorlichting
J«O. I

^atui

Brittannië naar voorzienin
gen voor ouderen die kam
pen met geestelijke achter
uitgang;

- ƒ 25.000,- aan het Euro
pees Centrum voor Werk 
en Samenleving te Maas
tricht als bijdrage in de re
novatie van de bibliotheek;

- ƒ 250,- aan de organisatie
commissie van de Batavie- 
ren-race waaraan een drie
tal ploegen uit Maastricht 
deelnam;

- ƒ 775,- aan een student SG 
voor het volgen van een 
cursus Social Science Data 
Analysis in Essen;

- ƒ 1425,- aan een student 
geneeskunde voor onder
zoek in het kader van een 
stage van drie maanden in 
Basel;

- ƒ 250,- aan het Neder
lands Studentenorkest te 
Utrecht, waarin een stu
dente van de RL mee
speelt.
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'n het kader van een onderzoeksprojckt:' 
"Evaluatie van medische vaardigheden" 
wnrdi een kennistoets over vaardigheden af- 
Sj-’nomcn.

CZe kennistoets over vaardigheden heeft 
P'ccics dezelfde vorm als de bekende „voort- 
8angstoets".

is belangrijk dat aan deze experimentele 
°etsing zoveel mogelijk mensen meedoen. 
**e willen jullie dan ook vragen mee te wer
ken.
Rj- lijd die nodig is om de toets in te vullen zal 
a|nangen van het studiejaar waarin je zit. 
niaar bedraagt maximaal 2 uren.
literaard is deelname vrijwillig en telt op geen 
enkele manier mee in een beoordeling van stu- 
&lcrcsultatcn.
B1J deelname zal een vergoeding van f 15- 
W()rden verstrekt.
Op het skillslab liggen opgavcformulicren.

Pi«ats van afname : auditorium
j anvang : 13.00 uur
Öatum : 22 juni 1984

Bibliotheek voetbalt sterk
Op 26 mei j.l. is in Utrecht het 14c Intcrbiblio- 
thecaire Voetbaltoernooi gehouden. T.g.v. 
het 400-jarig betaan van de UB Utrecht had 
het toernooi dit jaar een speciaal cachet. Ook 
andere sporten kwamen aan de orde, zoals 
tennis, tafeltennis, volley en schaken. Ook 
hieraan namen deelnemers van Maastricht 
deel. De UB Maastricht nam in haar jonge 
historie vier maal deel aan het voetbaltoer
nooi en wist nu voor de eerste maal (ongesla
gen) het toernooi op haar naam te brengen.

De volledige uitslag is: I. Maastricht: 2. 
Utrecht; 3. KB Den Haag; 4. Nijmegen; 5. 
Amsterdam GU; 6. Studenten RUU (een in
vallend team); 7. Groningen; 8. Delft.
De fraaie eerste prijs en de wissclbckcr zijn te 
bezichtigen in het Bonncfantcnklooster.

| Boekhandel \ %
| DE TRIBUNË~X^^

| Kapoenstraat 8
16211 KW Maastricht \
[Telefoon(043)51978* \

voor bemiddeling en 
serviceverlening bij huur en 
verhuur van
woonruimte
IN DE VRIJE SECTOR
gemeubileerd en ongemeubileerd 
permanent of tijdelijk

rant iarvka og
rechtstraat 93
6221 eh maastricht
telefoon 043-54771

Personele Zaken

Intern zaalvoetbaltoernooi
De Outsiders wonnen van Heel-kundig!!!
Over belangstelling had het zaalvoctbaltoer- 
nooi dit jaar niet te klagen. 26 teams schreven 
in. Er werden 6 poulc-avonden georganiseerd 
en één finalc-avond.

Voor een representatieve verzorging van uw

Scriptie, Verslag, Rapport, Dissertatie enz.:
Typ-buro „Velocitas”

Tel. 04495-2444
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^terimuitkering
| Gelijktijdig met de salarisbetaling van de 
I’paand juni 1984 wordt de tegemoetkoming in 

c ziektekostenverzekering over de periode 
v<ln 1 oktober 1983 tot 1 april 1984 betaalbaar

i ^leld.
| c mogelijkheid bestaat, dat in incidentele 

gallen door tussentijdse pcrsonccls-Zsalaris- 
JhHatics deze uitkering niet correct wordt uit-

• >ald.
Vrucht zal worden deze onvolkomenheden 
2°vcel mogclijk in de maand juli 1984 te her- 
Mlen.
0e interimuitkering van aanvraagformulieren 
,c door te late ontvangst niet meer verwerkt 
°ndcn worden, zal eveneens op een later 

l,jdstip uitbetaald worden.

Zelfs de nieuwe fakulteit Ekonomie was ver
tegenwoordigd met een mcdewerkcrsteam. 
Na een spannende finalc-avond werd het team 
..de Outsiders” winnaar van de R.L.-cup. Tot 
de brutaalste keeper werd Co Greep uitgeroe
pen.

Tot volgend jaar,

René Verster

Eindstand:
1. Outsiders
2. Heel-kundig
3. Rulkc
4. Union des bonnes enfants
5. Grond- en sloopwerk
6. Underdog

Wij bieden: 
‘Kwaliteitswerk (o.a. elektronische machines), *Gunstig tarief, ‘Snelle verwerking.

leenarts 
medibanda b.v.

lid "Orthobanda” 
^ycker brugstraat 12 - 6221 EC maastricht - telefoon 043 - 10349

• Detailhandel en groothandel in medische instru
menten en apparatuur.

• Ruime sortering in showroom.

• Speciale tarieven voor studenten.

(jPaaritjës

1 ( egens vriendin met echte wasmachine 
* koop aangeboden gloednieuwe nauwe- 
Jks gebruikte superrevolutionaire Sci- 
°cco Novo Miniwash, die wast, spoelt en 
r°ogt. Geschikt voor alle vrijgezel- 

5hinnen. In de winkel ƒ 299,-. Bij mij 
09,_. Briefje in postvak Wim Matser 

^£<>f tel. 043-615974.

pipers gevraagd voor Mico-introduktie 
‘22 aug.! Opgeven en inlichtingen bij 

, l*oëtte Creemers, Studentenzaken, ka- 
ty^J>25, toestel 306.
Jongend te huur gevraagd woonruimte 
""r medisch student, die per I juli geen 

ii'r n’cer hoven zijn hoofd heeft. Weetje 
■ s' hel mij dan. Tel. 616712 (tussen

Welke student is bereid nieuwkomende 
studenten zijn huis/kamer te laten zien 
tijdens Mico-introduktie en iets te vertel
len over zijn ervaringen van zijn „stu
dentenbestaan”. Inlichtingen en opgeven 
bij Juliette Creemers.

Gevraagd: oude spulletjes en huisartike- 
len voor op kamers - geen meubels! 
„Kleine” spullen inleveren bij Juliette 
Creemers i.v.m. piekjesmarkt tijdens in- 
formarkt van Mico-introduktie.

Te koop: eiken eethoek, fauteuil ƒ 110,—, 
bloementafeltje ƒ 25,-, 2 stoelen ƒ 65,- 
per stuk. Inlichtingen: tel. 624938 na 
18.00 uur.

Te koop Maastricht-Zuid: Riant modern 
vrijstaand landhuis. Indeling beg. grond: 
hal, studeerkamer, wc., ruime living ca. 
52nr met open haard en aparte zithoek, 
luxe keuken, bijkeuken, inpandige gara
ge. Verdieping: 3 slaapkamers, luxe bad
kamer met ligbad, douche, wc, bidet en 2 
vaste wastafels, werkhoek en dakterras. 
Tuin op het zuiden met overdekt buiten
terras en open haard. Geheel onderkel- 
derd. C.v. en goed geïsoleerd. Vr.prijs 
ƒ 280.000 k.k. Tel. 043-611447.

Punt 1: Het aantal verzekerde studenten bij de SSGZ is enorm toegenomeri. Daardoor kan 
de ziektekostenpremie voor 18- t/m 23-jarigen per 1 september 1984 worden verlaagd 
met f 40,- naar f 440,- per jaar.

Punt 2: Het dekkingspakket van de SSGZ-ziektekostenverzekering werd uitgebreid. 
Studerenden van 24 t/m 34 jaar betalen de sinds jaren onveranderde premie van f 480,-. 
Ook zij zijn in het nieuwe jaar dus in feite goedkoper uit. Als aanvulling op de ziekte
kostenverzekering kan een tandartsverzekering worden afgesloten voor f 150,- per jaar.

Alle eerstejaars studenten (die zich voor het eerst bij MBO, HBO of WO inschrijven) die 
jonger zijn dan 27 jaar, kunnen zonder medische selectie toetreden als ze zich vóór 
1 oktober aanmelden.

Alle bij de SSGZ verzekerde studenten kunnen aanspraak maken op het Noodfonds, dat 
helpt wanneer bijzondere financiële risico’s niet op normale wijze kunnen worden gedekt.

Alle studenten die een ziektekostenverzekering plus een Zekerheidspakket bij de SSGZ 
afsluiten, kunnen voor 2 kwartjes per dag een reisverzekering boeken.

STUDENTENBON
I Studenten verzekeren zich bij de SSGZ
1 Stuur mij daarom
| □ de folder Ziektekostenverzekering
| □ de folder Zekerheidspakket

! postcode/plaats:___________________________

Bon in envelop zonder postzegel aan: 
SSGZ, Antwoordnr. 10070, 
2200 VB Noordwijk zh

geboortedatum:__

met/zonder partner

' naam: _ __________________________________
I
| adres:____________________________________

Stichting Studenten Gezondheids Zorg
De verzekering voor studerenden. v.a. Morteistraat 4,2203jd Noordwijk <zh>. Tei. 01719-70944.
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Reisklaar. Ook uw buitenlands geld, 
reischeques en reisverzekering?

Met vakantie gaan geeft al drukte 
genoeg. Wacht daarom niet tot het 
laatste moment met het regelen van

de financiële reiszaken. Kom tijdig 
even langs. Dan maken wij de zaken 
snel voor u in orde.

• alle gangbare valuta
• reischeques: veilig ’’geld”
• reisverzekeringen
• snelle afhandeling

Doe meer met de spaarbank die meer doet

spaarbank limburg s



Kuituur 15

Programma Torhout/Werchter sterker dan ooit

Naast frieten en bier ook 
prima festivals in België
Met slechts 20.000 bezoekers 
was er dit jaar weer volop ruimte 
op het Pinkpopterrein. Pinkpop 
trok in de jaren 1979 tot en met 
1981 zelfs 50.000 bezoekers. 
Waarom bleef het publiek nu 
massaal weg? Een van de rede
nen kan zijn dat de Pinkpopor- 
ganisatie te hardnekkig vast 
houdt aan het binnen één pro
grammapakket presenteren van 
een serie zeer uiteenlopende 
rockgenres. Op deze manier 
valt moeilijk een homogeen en 
enthousiast publiek te bereiken 
dat de handen op elkaar wil 
slaan voor meer dan een of 
twee onderdelen van het pro
gramma. De hardrockliefhebber 
zal afhaken bij new wave, de 
reggaefan kan meestal niet 
warm lopen voor een symfoni
sche rockband en omgekeerd. 
Het zou wellicht beter zijn Pink
pop '85 te beperken tot enkele 
topbands die aan elkaar ver
wante stromingen in de popmu
ziek vertegenwoordigen. Daar
naast zijn er natuurlijk nog an
dere redenen aan te wijzen voor 
de matige opkomst. In de juni
maand toeren namelijk Bob Dy
lan en Carlos Santana door 
Europa en in juli laat Stevie 
Wonder zich hier zien. Deze ge
vestigde namen trekken nog al
tijd een massa toeschouwers. In 
deze tijden van recessie springt 
ook de popliefhebber voorzichti
ger met zijn geld om en wordt 
het dus een kwestie van kiezen 
tussen een festival of een Dy
lan, Santana of Wonder con
cert. Pinkpop werd hier de dupe 
van, niet alleen Pinkpop maar 
eigenlijk is het direkte gevolg 
hiervan dat men het komende 
jaar in Limburg genoegen moet 
nemen met een bijzonder 
schraal concertjaar. Door de te
rugval in inkomsten zal de Pink- 
Poporganisatie minder te beste
den hebben in de komende 
maanden, dus minder concer
ten of alleen darr concerten in 
de provincie mits men zeker 
Weet hierop geen verlies te lij
den. Maar de belangrijkste re
den voor het minder geslaagde 
Pinkpopgebeuren van dit jaar 
kan men over de grens zoeken 
bij het uitstekende programma 
van het Belgische dubbelfesti
val Torhout/Werchter dat op 7 
cm 8 juli plaats zal vinden.

Vorig jaar trok dit Belgische festival, ge- 
ruggesteund door een zeer uitgebreide 
Promotie via het weekblad Humo, op de 
beide dagen in totaal 70.000 bezoekers. 
Torhout/Werchter is binnen enkele jaren 
u't gegroeid van een onbeduidend festi- 
valletje tot het belangrijkste en grootste 
openluchtfestival op het Europese con
tinent. Omdat de Torhout/Werchter-staf 

het gehele jaar door bezig is met het or
ganiseren van concerten in België kun
nen aantrekkelijke deals gemaakt wor
den met de platenmaatschappijen; bij
voorbeeld grote namen tegen een gere
duceerd tarief in ruil voor enkele optre
dens in België van een minder bekende 
band uit dezelfde artiestenstal. Het dub
belfestival heeft onder muzikanten een 
stevige reputatie verworven. Meer fi
nanciële armslag kan ook meer top-acts 
garanderen. In 1977 is de dubbelfestival 
formule voor het eerst gehanteerd. Bin
nen 7 jaar is het bezoekers aantal ge
stegen tot 70.000 mensen, dit jaar zal 
waarschijnlijk het record verbroken wor
den. Het festival moet gezien worden 
als de bekroning van een jaar lang wer
ken in het club-circuit. In dit circuit wor
den de groepen uitgetest en worden de 
kleinere nieuwe groepen - mits ze over 
voldoende talent beschikken - de gele
genheid geboden om uit te groeien tot 
een volwassen band met een grote 
kans dit op de Torhout/Werchter-podia 
te kunnen bewijzen. De festivals en het 
circuit vormen zodoende een wissel
werking. Torhout/Werchter heeft in kor
te tijd aangetoond over meer dan vol
doende kwaliteit te beschikken: het pro
gramma wordt elk jaar sterker, de ticket
prijzen blijven vrij laag, de infrastruktuur 
is goed, de organisatie optimaal en de 
spreekwoordelijke Belgische gezellig
heid is steeds weer volop aanwezig, 
kortom de sfeer is uitstekend. In het ver
leden waren o.a. The Talking Heads, 
The Direstraits, Mink DeVille, The 
Kinks, Elvis Costello, The Cure, U2, 
Steve Miller, Jackson Browne en Van 
Morrison te gast. Voor 7 juli is in Torhout 
(gelegen in de buurt van Brugge) en 8 
juli in Werchter (te vinden in de buurt 
van Leuven) een zeer fraai lijstje sa
mengesteld: (in volgorde van opkomst) 
The Alarm, Chris Rea, Nona Hendryx, 
David Johansen, Paul Young, Joe Jack- 
son, Simple Minds en Lbu Reed.

De stiefzonen van The Clash, The 
Alarm mogen openen en zullen veel 
moeite moeten doen om te bewijzen dat 
hun rebels bedoelde muziek meer voor
stelt dan muzikale verpozingen van sa- 
lon-revolutionairen. Chris Rea heeft de 
laatste tijd over gebrek aan belangstel
ling niet te klagen, zijn krachtige stem in 
kombinatie met de melodieuse songs, 
waarin vaak gitaarlijnen te onderschei
den zijn die herinneringen oproepen 
aan het gitaarspel van Ry Cooder en 

Joe Walsh, zorgt voor aangename mu
ziek die door een breed publiek gewaar
deerd wordt. Dit zal Rea waarschijnlijk 
open doekjes opleveren. Nona Hendryx 
maakte jaren geleden deel uit van het 
damestno Labelle, zij scoorden in 1975 
een gigantische hit met Lady Marmala
de (Voulez-vous coucher avec moi ce 
soir?). Momenteel maakt zij zeer speci
fieke muziek, een eigenzinnig mengsel 
van computersound en klassieke soul, 
zingt regelmatig bij The Talking Heads 
en wist de avant-garde funkformatie 
Material te strikken voor de produktie 
van haar album Nona. Op haar laatste 
album Art of Defense is dit geluid enigs
zins afgezwakt en toegankelijker ge
maakt. Haar live-optreden zal afwijken 
van het plaatrepertoire, live gaat ze er 
stevig tegen aan en zitten er meer rock 
'n roll elementen in haar sound. De roots 
van David Johansen zijn te vinden in de 
punkgroep avant la lettre The New York 
Dolls.

Sinds hij zich op het solopad begaf 
houdt hij zich bezig met zwaar rhyhm 
and blues getinte muziek. De laatste 
maanden is hij regelmatig te zien en te 
horen in New Yorkse nachtclubs als een 
onvervlste crooner. Wie nu al wil weten 
wat hij van Johansen in Torhout en 
Werchter kan verwachten, die moet 
maar eens de Ip Live it up onder de 
naald schuiven. Hij hoort dan naast het 
oude Dolls succes Personality crisis, 
stevige versies van Reach out I'll be the
re en Build me up uppercup en een wer
kelijk schitterende Animals-medley, ge
bracht met een gedrevenheid en een 
volume die een windkracht 10 nog te 
boven zou komen. Paul Young hoeft 
nauwelijks toegelicht te worden. Deze 
hitfabriek is misschien wel iets meer dan 
een teeny-bopper-idool, maar zijn aardi
ge doch vluchtige popsongs vliegen het 
ene oor in en het andere weer uit („ja, ja 
er zal wel niks tussen zitten” hoor ik 
iemand denken). Nee, dan Joe Jackson 
die heeft bewezen van verschillende 
markten thuis te zijn. In de punkjaren 
77/78 heeft hij zich in de kijker ge
speeld en heeft sindsdien de plaats in 
de spotlight niet verlaten. Hij experimen
teerde met reggae, swingmuziek uit de 
jaren dertig, soul (motown) en salsage- 
luiden. Jackson zal een van de weinige 
rockperformers zijn die met gratie oud 
kan worden. Een live-optreden van 
Jumpin' Joe zal men zich nog lang heu
gen en hij neemt dan zeer terecht een 

prominente plaats in op het Torhout- 
/Werchter-affiche. The Simple Minds 
waren vorig jaar ook present. Daarmee 
werd een traditie geboren. The Talking 
Heads waren namelijk ook tot tweemaal 
toe uitgenodigd. Welke groep uit het 
lijstje van dit jaar zal volgend jaar weer 
acte de presence geven? De bombasti
sche bijna demagogische aandoende 
Simple Minds-muziek biedt na uitput
tend toeren in Amerika en Europa en 
weinig vernieuwend recent platenmate
riaal geen echte verrassing meer. Het 
blijft de vraag of de passie van zanger 
Jim Kerr nog altijd overtuigend over
komt? De laatste act Lou Reed heeft na 
de roemruchte Velvet Underground pe
riode enkele zeer geslaagde soloal
bums afgeleverd (o.a. Transformer, 
Berlin en Rock and Roll Animal), maar is 
de laatste jaren bijna ongemerkt een 
creatief zwak zijstraatje ingesukkelt. 
Toch blijkt dit straatje niet doodlopend te 
zijn, want getuige zijn laatste projekt 
New Sensations raakt hij uit een impas
se. Reeds livewerk zal voornamelijk be
staan uit oudere nummers (onder meer 
Sweet Jane, White Light/White Heat, 
Heroin en Walk on the Wild Side). Blijkt 
Lou Reed meer te zijn dan een fossiel, 
met vage herinneringen aan muzikaal 
gezien Betere tijden of kan hij het festi- 
valpubliek overtuigen dat hij nog steeds 
een belangrijke rockmuzikant is die rele
vante muziek maakt voor de tachtiger 
jaren?
Eenmaal in het pajotten-festivalland is 
het zeker de moeite waard te wijzen op 
het Sphinx-festival. Dit is een twee- 
daagsfestival in Boechout, een plaatsje 
in de buurt van Antwerpen, dat gehou
den wordt op 28 en 29 juli. Sphinx is een 
roots-festival waar gekozen is voor niet- 
commerciële muziek. Naast jazz staat 
de Derde Wereld muziek centraal. La- 
tijns-Amerikaanse muziek, Afrikaanse 
muziek en dit jaar ook Noord-Afrikaanse 
muziek (Berber- en Saharawimuziek). 
Dit zeer charmante en symphatieke fes
tival speelt zich af in een park achter de 
zogenaamde Sphinx-villa. Een groene 
oase, compleet met een idyllische vij
ver, de ware ambiance om kennis te 
maken met exotische geluiden. Dit 
kleinschalige, intieme festival (waar ook 
dit jaar het bezoekersaantal de 10.000 
wellicht niet zal overschrijden) werd vo
rig jaar nogal abrupt afgebroken. Ro
nald Jackson Shannon kreeg toen zelfs 
niet de gelegenheid zijn set, de allerlaat
ste van het festival, naar behoren af te 
werken, doordat de gendarmerie dom
weg zijn drumstokken in beslag nam. 
Als dit jaar de afspraken met de lokale 
overheid beter geregeld zijn, dan zijn 28 
en 20 juli beslist twee data om in uw 
agenda te noteren; twee dagen gevuld 
met zeer gevarieerde niet zo bekende 
kwaliteitsmuziek van o.a. Sun Ra Arke- 
stra, Mongo Santamaria, Ekomé, Or
chestra Jazira en Franco et Son T.P.O. 
K. Jazz.

Paul Pinxten

Agenda
Filmhuis Maastricht
Donderdag 21 tot en met zondag 24 
juni om 21.00 uur: „Rear Window” van 
Alfred Hitchcock.
Maandag 25 tot en met woensdag 27 
juni om 21.00 uur: „Vertigo" van Alfred 
Hitchcock.
Donderdag 28 juni tot en met woens
dag 4 juli om 21.00 uur: „Fanny & Ale
xander” van Ingmar Bergman.
Donderdag 5 tot en met zondag 8 juli 
om 21.00 uur: „The nest in the wind" van 
Olaw Neuland.
Maandag 9 tot en met woensdag 11 
juli om 21.00 uur: „Corrida" van Olaw 
Neuland.
Donderdag 12 tot en met woensdag 
18 juli om 21.00 uur: „L lnnocente" van 
Luchino Visconti.
Donderdag 19 tot en met zondag 22 
juli om 21.00 uur: „Sans Solei!” van 
Chris Marker.
Maandag 23 tot en met woensdag 25 
juli om 21.00 uur: „Night in Casablan
ca" van Archie L. Mayo.
Donderdag 26 juli tot en met woens
dag 1 augustus om 21.00 uur: „La Lu
na" van Bernardo Bertolucci.

Torhout/Werchter
The Alarm, Chris Rea, Nona Hendrix, 
David Johansen, Paul Young, Joe Jack- 
son, Simple Minds, Lou Reed.
Torhout 7 juli, Werchter 8 juli, meer info: 
09-3216600406.

Shinx Festival, 
Boechout (B.)
28 juli: El Kholoud (Marokko), Ekome 
Dance Company (G.B.), Machitun (Chi
li), Fawzi Al Aidy (Irak), Baklava (Bel
gië), Sun Ra Arkestra (U.S.A ), Orche
stra Jazira (G.B.)
29 juli: Malembe (Guadeloupe), Andy 
Marell (U.S.A.), Camagoya (Zaïre), Idir 
(Algerije), Original Bushtown Rumours, 
Mongo Santamaria (Cuba), Franco et 
Son T.P.O.K. Jazz (Zaïre).
Voorverkoop tickets: per dag Bfr. 400, , 
twee dagen Bfr. 600,-, meer info: 09- 
3234556944.

Bonnefantenmuseum
„Kunst Limburg” Een keuze van beel
den en schilderijen rondom de Mu
seumcollectie (vanaf 22 juni)

Galerie Wanda Reiff, 
Aalbeek/Nuth
Beelden en sculpturen van Juul Sadée, 
Roel Teeuwen, Henk Hulstein, Thijs van 
Kimmenade, Frans Gast en Gerard van 
den Eerenbeemt.

Diversen
Festival van Vlaanderen: Basilica 
Concerten in Tongeren, Sint-Truiden en 
Hasselt. Voor reserveringen en nadere 
informatie: 09-3212235719.
Belvedère, Maastricht: open atelier, 
expositie van Berenhuysen, Khoe Lie, 
van den Berg, Venhuis, van den Brand, 
Daemen, Severens, Cox, Geraets, Tim
mermans, Vanschoelant, Lemmens, 
Peters, Timmermans en Vonk.
De Kapel, Kombi, Maastricht; 23 juni: 
The Three Johns (Engelse New Wave). 
„Van Trojaanse Vrouwen”, een to
neelstuk van de eindexamenklas van 
de Toneelacademie in Maastricht te 
zien op 21, 25 tot en met 27 juni in de 
Stadsschouwburg Maastricht (aanvang 
20.00 uur), 29 juni in Sirkel Theater Sit- 
tard (aanvang 21.00 uur).
,,L’Amico Fritz”, de Nederlandse pre
mière van de opera van Pietro Mascag
ni uitgevoerd door de muziekdramati
sche afdeling van het Conservatorium- 
/Limburgs Symphonie Orkest te zien op 
23 juni in de Stadsschouwburg Heerlen 
(aanvang 20.00 uur).
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Racisme (1)

Op de koffieuitschenkpunten in het 
hoofdgebouw van de Vrije Univer- 
siteit in Amsterdam ontspinnen 
zich menigmaal dialogen tussen 
docenten, die het predikaat racis- 
tisch-seksistisch niet zouden mis
staan, zo bericht ons Ad Valvas. 
Deze pijnlijke ervaring ondervond 
ook een Antilliaanse studente van 
een M.O.-opleiding van de Vrije 
Leergangen Vrije Universiteit 
(VLVU), die min of meer direct te 
horen kreeg dat zij, evenals alle an
dere zwarte vrouwen, „hoerig, les
bisch, aantrekkelijk, spannend, 
maar o zo bedreigend voor Hol
landse vrouwen zijn” (ze pikken im
mers hun plaatsen in op universitei- 
ten en hogescholen). Na de dia
loog, waarin zo ongeveer alle voor
oordelen tegen zwarte vrouwen 
naar voren kwamen en de seksuele 
frustraties werden botgevierd, gin
gen de docenten huns weegs! De 
studente besloot het er niet bij te la
ten zitten en deed een paar - op 
niets uitlopende - pogingen aan de 
docent in kwestie te vragen waar 

Fire

De vuurdrager van Los Angeles 
eet hamburgers en gaat spelen 
met een oude vlam uit Greece 
zij draagt ringen en heet Peace.

Zij ziet de kogels in zijn ogen, 
voelt de kronkels in zijn brains. 
Alle sportsoldaten roepen Peace 
als zij oplaait just like Greece.

Ook het stadion propvol koppen 
juicht het vuur over de wereld 
via strepen van de buis 
in de ogen van de kijkers.
En de monden van de kijkers 
vallen open van verbazing 
als de oude vlam omstrengelt 
de haardos van de drager en 
het hoofd begint te branden 
vervolgens ook het hart.

De vuurdrager van Los Angeles 
draaft als een lopend vuurtje 
in de cirkels van zijn banen 
naar de finish van zijn body. 
Alle sportsoldaten roepen Peace, 
op de vlam staat made in Greece.

Raph & Slow Burning

hij zijn opvattingen over haar van
daan haalde. Ook een gesprek met 
de directeur van de M.O.-opleiding 
liep op niets uit. De studente be
sloot toevlucht te zoeken tot het AF- 
FRA (een hoofdstedelijke anti-fas- 
cistische organisatie), die zich met 
haar klacht ging bemoeien. Er 
werd kontakt opgenomen met de 
docent en hem de vraag voorge
legd hoe de studente ertoe zou 
kunnen komen hem zulke uitlatin
gen toe te dichten: „Geen idee", 
zegt de docent, „misschien vindt 
ze het vak dat ik doceer moeilijk”.

Racisme (2)

Het AFFRA liet het er niet bij zitten 
en wendde zich tot het bestuur van 
de Vrije Leergangen. Het werd 
voor gesteld een vertrouwenscom
missie in te stellen, aangezien een 
dergelijke klacht niet zomaar onder 
tafel mag verdwijen. Het bestuur 
voelde hier echter niets voor en 
„dat dergelijke voorvallen über
haupt zouden kunnen plaatsvin

den”, achtte het bestuur kennelijk 
uitgesloten. Dat racisme voor veel 
mensen een abstract begrip is, met 
name voor het bestuur van de Vrije 
Leergangen, blijkt eens te meer, uit 
het vijf-regelige briefje dat het AF
FRA van het bestuur mocht ontvan
gen: „We hebben er géén behoefte 
aan ten overstaan van u verant
woording af te leggen van ons be
leid ten aanzien van racisme en 
seksisme in het algemeen”.

Een videootje doet 
wonderen

Krijgt Maastricht nu wel of géén 
hartcirurgie? Neen (!), zegt de 
NSEM. Ja, zegt de Maastrichtse 
hoogleraar cardiologie dr. Hein 
Wellens, gevolgd door de inmid
dels naar hem genoemde tirade. 
Ondersteund met een door de 
AVRO gesponsorde „video-clip” 
werd Wellens, met het specifieke 
Maastrichtse probleem, uitgebreid 

voor het Nederlandse publiek in 
beeld gebracht en mocht hij met 
name de „heren besluitennemers” 
in Den Haag eens duidelijk uitleg
gen wat die hartchirurgie nu eigen
lijk is. „In Den Haag is men totaal 
niet op de hoogte. Daarom ook de 
TV-uitzending”, aldus Wellens in 
Annadalblad. „Nu staat de Maas
trichtse zaak er gunstig voor, want 
vanuit alle hoeken zijn de reacties 
nu positief". Maar dan die lastige 
NSEM die zich, baserend op de 
eerste lijnsfaculteit, hardnekkig 
blijft opstellen. Wellens vindt het 
buitengewoon bedroevend dat 
mensen die totaal niet op de hoog
te zijn zich zo uitlaten. „Ik begrijp 
niet hoe zij dit vanuit hun geweten 
kunnen verantwoorden: ze willen 
toch dokter worden! Als je dat ziet 
moet je je afvragen of die mensen 
nog wel dokter mógen worden”, 
vervolgt Wellens. Niets aan de 
hand, want het programma is op vi
deo opgenomen, en de gehele 
NSEM-fractie kan het op Randwijck 
gaan bekijken. „Daar zullen ze nog 
tot hartelijkere gedachten komen”, 
zal Wellens hopen.

MA LAISt
Vakantie (2)

„Ja hallo, met Bertram. Zeg, ik t 
goed boos op je!”

„Snap je niet waarom? Nou, dat 
ik je dan eens haarfijn uitleggen, 
bent zeker vergeten dat we m 
genochtend samen op vakar 
zouden gaan hè?”

„O ja, riep ze verrast! O JA, ind 
daad!! Wij zouden inderdaad f 
men op vakantie gaan, weet je n 
wel? We zitten al een half jaar pk 
nen te maken, weet je nog? In 
nuari moest en zou je gaan wane 
len in Noorwegen... Toen je er ar 
ter kwam dat de alcohol, shag 
vlees daar zo duur was, wilde je 
■februari een culturele reis naar T< 
cane maken, nietwaar?” 

„Inderdaad ja, vanwege het hits'n 
hanengedrag van de Italianen hi 
je daar ook maar van afgezien. I 
ik, inschikkelijk als ik ben, vond fi 
volgende alternatief ook niet gf 
Aan het strand bakken in de Alg: 
vel ! Alles is leuk, dacht ik toen no 
zolang we maar samen ware 
Maar ja, je tere huid hè, dus eir‘> 
maart had je plotsklaps een goe 
kope vlucht naar 'De States’, we 
je nog? Maar die rot kruisrakets 
brachten je tot inkeer. Net als c 
Russen: niet naar Amerika”

„Neenee, die kruisraketten zi 
jouw schuld ook niet. Maar het w: 
wél jouw schuld dat we vervolge: 
ook al niet naar Corsica ginge 
Mevrouw kwam er zo maar opee’ 
achter dat door de Corsicaan: 
bergen wandelen in hartje zom 
misschien wel eens dodelijk z< 
kunnen zijn, nietwaar? Toen ma 
naar het Balatonmeer in Hongarij 
Oók leuk, dacht Bertrammetje. V\l 
heeft er plotseling weer een b 
zwaar?”

„Het communistische systeem It 
je niet zo, nee. Begin mei hadd( 
we samen een leuk idee: naar Gri 
kenland, een eilandentocht m 
ken!" 

„Juist! Moet die malle, geschil 
zus van jou zo nodig meel! Die 
zo gestoord als een neurotiscl 
Japanse bergaap!

„Goed, dat was misschien mi 
schuld. Maar dan wil mijn lieve Lil 
half juni opeens gaan liften na 
Turkije. Schijnt gastvrij, vriendelij 
goedkoop en interessant te zij 
riep ze uit. Maar ik vertik het!!!”

„Nee, ga jij morgen maar lekker i 
leen!! Ik heb al wat anders gevo 
den: ik ga in een hutje op Schie 
monnikoog zitten en hoop dat h 
de hele vakantie pijpestelen r 
gent! -snik-”.

Observant 21 juni 1984
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